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سال گذشته ساخت تیزر جایزه شهید 
آوینی به بنده واگذار شــده بود و پس 
از ســاخت و احتمالاً به دلیل رضایت، 
دوستان مرکز گســترش ساخت تیزر 
جشــنواره ســینما حقیقت امســال 
را هم به بنده پیشــنهاد دادند. رویكــرد اصلی هم این 
بود که تیزری در همان حال و هوای تیزر ســال گذشته 
تولید شود. جلسات متعددی برگزار شــد و با مشاوره 
و گفت وگو با آقــای صفاجو و همكارانشــان بنابر این 
گذاشته شد که در ساخت این تیزر بر روی نشان فیروزه 
جشــنواره متمرکز شــویم. بعدا در گفت وگوهایی این 
ســوژه را پرورش دادیم تا به جمع بندی مشــخصی از 

کلیت تیزر رسیدیم.
از زمان قطعی شــدن این طرح تا زمانی کــه کار کلید 
خورد و نتیجه نهایی آن آمده شــد نزدیک به 40 تا 45 
روز زمان صرف شد. شاید جالب باشد بدانید که نزدیک 
به 90 درصد صحنه های تیزر رئال و واقعی اســت و در 
لوکیشن های واقعی ضبط شده است. برای ساخت این 

تیزر کوتاه دو سفر به نیشابور داشتیم تا بتوانیم به رغم 
مشكلاتی که وجود داشت صحنه های مربوط به معدن 
فیروزه را در معــدن »فیروزه نیشــابور« ضبط کنیم. 
حاصل این تلاش های راش های متنوعی است که پس 
از تدوین نهایی به نتیجه ای که امروز شــاهد هســتیم 
تبدیل شد. ســاختار همان ســاختاری بود که از ابتدا 
در نظر داشــتیم اما در اجرا از مراحل مختلف استخراج 
ســنگ از رگه های ســنگ فیروزه در معدن گرفته تا 
تلاش های سنگ تراشــان برای صیقل نهایی تصاویر 
متنوعی ضبط کردیــم و در مرحله تدویــن نهایی به 
این تصاویر و ریتم فعلی رســیدیم که خوشبختانه گویا 
ترکیب نهایی تصاویر مورد توجه قرار گرفته اســت. در 
حال حاضر مشغول طراحی و ساخت آیتم های معرفی 
هیات های انتخاب و داوری جشــنواره سینما حقیقت 
برای اختتامیه هشتمین دوره هستم و امیدوارم حاصل 
این کار که تلاش دارم کاری متفــاوت از دیگر کارهای 
باشد هم مورد توجه مستندسازان و مهمانان جشنواره 

هشتم سینما حقیقت قرار بگیرد. 
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 خسته نباشید! 

داوری ها دانســت. در مجموع و فارغ از این مسئله اما 
بازار رکوردشــکنی در زمینه جذب مخاطب تا دیروز 
نیز داغ داغ بود. روز ششــم جشــنواره اگرچه از نیمه 
رســمیت پیدا کرد و اکران آثار از ساعت 14:30 آغاز 
شد اما خیلی زود سانس های عصرگاهی شاهد حضور 
پرشور مخاطبان بود. »آیدا در آینه شاملو«، »زمان به 
وقت موسیو ستبون«، »ققنوس«، »زنان فرماندار« و 
به خصوص »آقای بیــکار« آثاری بودند که مخاطبان 
بســیاری را از عصر تا پاســی از شــب مهمان سینما 

فلسطین کردند.

  روز سپیده
اما این رکوردشــکنی تنها به کاخ جشــنواره محدود 
نماند و اکران دو فیلم تحســین شــده کــه اتفاقا در 
جدول نامزدهای جشــنواره هم رکورددار شــده اند 
سالن اصلی این سینما را مملو از جمعیت کرد. اکران 
»چنارســتان« و »آتلان« رکورد حضــور مخاطب 
در سینما ســپیده را هم دســتخوش تغییرات کرد. 
این ســینما امروز هم فیلم های مهمــی  را در جدول 
اکران دارد که می توانند این رکــورد را در روز پایانی 

جشنواره جابه جا کنند.

  کمتر از 24 ســاعت دیگر زنگ پایان ماراتن هشــت 
روزه مستندســازان در بزرگ ترین رویداد سینمای 
مســتند به صدا در می آیــد و با برگــزاری اختتامیه 
جشنواره »ســینماحقیقت« برگ دیگری از کارنامه 
این جشــنواره ورق خواهــد خورد. اعلام اســامی 
 نامزدهــای بخش هــای مختلــف هم اندکــی بازار 
گمانه زنــی پیرامون برترین های ایــن دوره را گرم تر 
از قبل کرده اســت. فــارغ از اینکه فردا شــب کدام 
مستندســاز با چه جایــزه ای به خانــه بازمی گردد، 
بی تردید خاطرات شــیرین و لحظه های نابی که در 
این هشــت روز در حافظه جمعی ما به ثبت رســید، 
بزرگ ترین دســتاورد این رویداد برای همه حاضران 

اعم از فیلمسازان و مهمانان خواهد بود. 

    همهمه در نیمروز
باتوجه به جدول اکران آثار در دو ســینمای فلسطین 
و ســپیده کلیه آثــار حاضر در بخش هــای مختلف 
جشــنواره هشــتم حداقل یک بــار تجربــه اکران 
جشــنواره ای را پشت ســر گذاشــته اند. تجربه ای 
که بیراه نیســت اگر حاصــل آن را به دلیــل ارتباط 
بی واسطه فیلمساز با مخاطب، ارزشــمندتر از نتایج 

داستان یک تیزر
روایت مرتضی پایه شناس ،از طراحی و کارگردانی تیزر جشنواره هشتم
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کســی که مســتند می ســازد رابطه 
بی واســطه ای بــا جامعــه و واقعیت 
دارد؛ رابطه ای کــه  طبیعتا نوع ارتباط 
فیلمســاز را با اثر به نســبت فیلم های 
داســتانی، متفاوت می کند. به همین 
دلیل هم موقعیت ســینمای مستند 
موقعیــت حســاس تری نســبت به 
ســینمای داستانی اســت و به تبع آن 
حساسیت روی فیلم مستند هم بیشتر 
است. علاوه بر این به دلیل مسئولیتی 
که بر دوش مستندســاز است در هیچ 
دوره زمانی، میزان تولید فیلم مستند 
به اندازه ســینمای داستانی نبوده و در 
نهایت علاوه بر همه این ســختی های 
مستندســازی، در عرضه فیلم مستند 
و همینطور به لحــاظ محدودیت های 
آن مشــکلاتی وجود دارد که از ارتباط 
بی واسطه فیلمســاز با واقعیت ناشي 
مي شــود. در داوری هایــی کــه برای 
جشــنواره های مختلــف دارم نگاهم 
شــدیدا به مضمون و موضوع، حساس 
است. در واقع اگر در موقعیتی مساوی 
برای قضاوت قرار داشته باشم، انتخاب 
موضــوع و زاویه نــگاه فیلمســاز به 
موضوع برایم اهمیــت دارد. زاویه ورود 
مستندساز به موضوع و تلاش فیلمساز 
برای رسیدن به ساختار مناسب؛ اصل 
موضوع اســت و در اولویت داوری من 
قرار دارد. یعنی اگر دو مســتند پیش 
رویم باشد، که یکی روی ساختار مانور 
داده و دیگر در مضمون قوت دارد، قطعا 

دومی  بیشتر نظرم را جلب می کند.
متاســفانه فاکتورهایی هــم که برای 
نمایش فیلم های مســتند وجود دارد 
فاکتورهــای دمده شــده ای اســت. 
ســینمای مســتند باید در دل جامعه 
باشــد. نباید به دلیــل اینکه مخاطب 
خــاص دارد کلا عرضــه نشــود. اگر 
سینمای مستند امکان پخش درست 
داشته باشد طبیعتا مخاطب خودش را 
هم پیدا می کند. اگر بخواهیم شــرایط 
مســاوی برای اکران فراهم کنیم قطعا 
سینمای مستند هم می تواند مخاطب 
زیــادی جذب کنــد. نمی توانیم توقع 
داشته باشیم که فیلم مستند دائما در 
سینماها اکران شــود؛ هیچ جای دنیا 
چنیــن اتفاقی نمی افتد امــا باید مثل 
کشــورهای دیگر نمایش فیلم مستند 
را به عنوان یــک جریان مســتمر در 
مراکز فرهنگی و در شــبکه ویدئویی 
راه بیاندازیم. اگر ایــن فیلم ها از طریق 
نمایش خانگی و پخــش ویدئویی در 
دسترس باشــد، مخاطب خود را پیدا 
می کند. باید مراکزی وجود داشته باشد 
که جهت گیری شــان در تداوم جذب 

مخاطب باشد نه انبوهی مخاطب. 

 فاکتورهاي دِمده
 در نمایش مستند

 تنها یک روز تا پایان هشتمین جشنواره بین المللی سینما حقیقت باقی مانده است 
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 ملاقات با تجربه
در ادامــه برنامه نشســت گفت وگوی 
صمیمانه با پژوهشگران و مستندسازان 
پیشکسوت عصر دیروز منوچهر طیاب 
به سینمافلســطین آمد تا مهمان ویژه 
ششــمین روز هشــتمین جشنواره 
باشــد.  ســینماحقیقت  بین المللی 
طیاب که کارگردانی نزدیک به 15 فیلم 
مستند را در کارنامه حرفه ای خود دارد، 
دانش آموخته رشته معماری از دانشگاه 
فنی وین و تحصیل کرده رشته کارگردانی 
ســینما و تلویزیون و طراحی صحنه از 
دولتی  آکادمی  دانشکده ســینمایی 
موسیقی و هنرهای نمایشی وین است. 
این مستندساز باسابقه عصر دیروز ضمن 
حضور در غرفه واحد تحقیقات و پژوهش 
مرکز گسترش به گفت وگو و تبادل تجربه 

با مستندسازان پرداخت.

 طبقه همکف سینمافلســطین این روزها مملو 
از جمعیت اســت. درهای ســالن اصلی در این 
طبقه است و مشــخصاً در لحظات منتهی به هر 
سانس خیل مشــتاقان برای تماشای فیلم مورد 
علاقه شــان در این محدوده به صف می شوند. در 
میانه این شلوغی اما در محدوده ای خاص سرعت 
آمدوشد کمتر اســت و افراد با تأمل بیشتر عبور 
می کنند. کافیســت کمی دقت کنید تا متوجه 
قفســه های کتاب قرار گرفتــه در این محدوده 
شــود. بله اینجا فروشــگاه کوچکی است که به 
 همت یک کتابدوســت و با همراهــی و حمایت 
مرکز گسترش ســینمای مســتند و تجربی به 
عنوان یکی از بخش های جنبی جشنواره امسال 
برپا شده است. نمایشگاه کتاب های تخصصی در 
حوزه ســینما و فیلم مســتند که این کتب را با 
تخفیف 10 درصدی ویژه نمایشــگاه به مهمانان 
جشــنواره ارائه می  دهد. نکته جالــب اینکه دو 
طیف مستندســازان جوان ایرانی و فیلمسازان 
خارجی از مشتریان اصلی این نمایشگاه کوچک 
کتب ســینمایی در روزهای برگزاری جشنواره 

بوده اند.

 یکــی از صحنه هایی کــه به صورت 
متناوب و به خصوص در نشســت های 
نقد و بررســی فیلم هــا در یک هفته 
برگزاری جشــنواره ســینماحقیقت 
شــاهدش بودیــم اظهار شــعف و 
خوشــحالی مهمانان جشنواره بود. نه 
فقط مهمانان داخلی که مستندسازانی 
از کشــوری دیگــر بــا تازه تریــن 
آثارشــان خود را به بزرگ ترین جشن 
مستندســازان ایرانی رسانده بودند تا 
سهمی در این رویداد بین المللی داشته 
باشــند. اغلب این مستندسازان که به 
واسطه حرفه شان کنجکاوی متفاوتی 
برای شــناخت ایران و مستندسازان 
آن دارند، حضوری فعال در جشــنواره 
دارند و وجه مشترک پاسخ شان به این 
ســوال که چه حس و حالی از حضور در 
این جشنواره دارید این عبارات است: 
»واقعاً خوشــحال و شــگفت  زده ام.« 
دیگر نکته جالب دربــاره این طیف از 
فیلمسازان حضور جدی و پیگیر آنها در 
برنامه »شب های نقد« به خصوص برای 
فیلم های خودشــان بود. برای برخی 
از این فیلمســازان حتی قرار گرفتن 
در چنین موقعیتــی در حضور منتقد 
و بحث و گفت وگو دربــاره آثار تازگی 
داشت و این نیز به جذابیت های حضور 
آن ها در هشتمین جشنواره بین المللی 

»سینماحقیقت« افزوده بود.

 مهمانان مشعوف سینما-کتاب

 حالا دیگر با قطعیت بیشتر می توان گفت »همه 
آمدند.« اگر تا پیــش از این تنها اســتنادمان به 
چهره های شاخص فرهنگی و هنری بود حالا و با 
رجوع به فهرســت مهمانان روزگذشته جشنواره 
می توان دایره مهمانان را اندکی گســترده تر کرد. 
در ششمین روز جشنواره پای اهالی سیاست هم 
به جمع مستندسازان بازشــد. چراغ اول را البته 
پیش تر نماینده های مجلس روشــن کرده بودند 
که روز چهارشنبه برای رونمایی از فیلم »آزادراه« 
به سینما سپیده آمده بودند. روزگذشته اما حضور 
احمد مســجد جامعی رئیس پیشــین شورای 
اسلامی شهر و فائزه هاشــمی برای رونمایی فیلم 
مســتند »زنان فرماندار« ســاخته مژگان اینانلو 
جلوه حضور سیاســیون در جمع مستندسازان 
را پررنگ تر کرد. فیلم مســتند »زنان فرماندار« 
با تمرکز بر تصدی ســه پســت کلیدی در استان 
سیستان و بلوچستان توسط زنان به مقوله حضور 
این بانــوان در میدان های کلیدی امــور اجرایی 
پرداخته است.  »گزارش یک بازپرس« هم از دیگر 
فیلم هایی بود که پای برخی چهره های سیاسی و 

مسئولان قوه قضائیه را به جشنواره بازکرد. 

 سیاسیون هم آمدند

 فیلم محبوب
  فیلم محبوب  »قاشق«  به کارگردانی 
او  امروز ساعت 17:30 در سپیده 
اکران می شود. این فیلم هم احتمالا در 
این سینما رکورد شکن خواهد شد.

 دیدار دوباره 
  »سخت مثل آب« روایتی از زندگی 
محمد شمس لنگرودی است، فرصت 
تماشای این مستند را در سانس 
15:30 سینما سپیده از دست ندهید.

 روایت شش قرن
برای آن دسته از مخاطبانی که هنوز 
»شش قرن و شش سال« را ندیده اند؛ 
امروز ساعت 16 سالن اصلی سپیده 
آن را نمایش می دهد.
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 شب پدیده ها
در نشست نقد و بررسی  فيلم های فيه مافيه، بافندگان خيال و رقصندگان خداوندگان مايز تحليل های جالبی مطرح شد

    منتقد: شاهپور شهبازی      مجری کارشناس: شاهین امین    مترجم: بهمن نورائی

داوری فر در زمینه ســاخت مســتند پیرامــون روحانیان 
سرشناس یکی از مستندسازان موفق و شناخته شده است که 
حالا روایتی از دشواری فیلمسازی در این عرصه را در مستند 

»فیه ما فیه« به تصویر درآورده است.

  صادق داوری فر: »فیه ما فیه« از »شــیخ شوخ کاشی« آغاز 
شــد. زمانی که این فیلم به عنوان پرتره حجت الاسلام قرائتی 
ساخته شد با مصائبی روبه رو شــدم و کماکان هم این مستند 
در توقیف اســت. در فیلم بعدی ســراغ حجت الاســلام راشد 
یزدی رفتم و خوشبختانه این فیلم هم ساخته شد اما با مصائب 
مشابه. سوژه سوم آیت الله جنتی بود که برای ساخت آن مسائل 
و مشکلات من جدی تر شد و ســرانجام هم فیلم ساخته نشد. 
بعد از آن ســراغ حجت الاسلام راســتگو رفتم و 9 ماه هم برای 
پیش تولید آن وقت گذاشــتم اما بازهم نشــد. از جایی به بعد 
احساس کردم همین نشدن ها می تواند موضوع فیلم مستقلی 
باشد که حاصلش شد مستند »فیه ما فیه«. زمانی که فیلم های 
قبلی را می ساختم به فکر »فیه ما فیه« نبودم و زمانی این فیلم 
شکل گرفت که در آثار قبلی شکست خوردم. آنچه در این فیلم 
می بینید به نوعی پشت صحنه پشــت صحنه است. متأسفانه 
باید اینجا اعلام کنم که ســوژه روحانیت را در فیلمسازی برای 

همیشه کنار گذاشته ام.
  شــاهپور شــهباری: حداقل چهار تا از فیلم های ایرانی 
جشنواره به نوعی خودبازتابی اســت چراکه راوی شخص اول و 
مولف اســت و از این جهت زیبایی کار در این است که این چهار 
فیلم از زوایای گوناگون مورد تحلیل قرار بگیرد تا بدانیم سینمای 
مســتند تا چه اندازه امکانات روایت در اختیار ما می گذارد. فارغ 
از تمام نظریه پردازهایی که درباره ســینمای مســتند صحبت 
کرده اند اگر تمام آنهــا را در یک جمله خلاصه کنیم می شــود 
این سوال که چه کســی چه چیزی را چگونه می خواهد بگوید؟ 
ایده اولیه این فیلم از یک کمبود و زخم ناشی می شود. بنابر این 
کارگردان با ساخت فیلم قرار است زخمی را التیام دهد. در فیلم 
هم، این کمبود به عنوان یک بحران خلف مطرح می شود. فیلم 
ساخته شــده هم حاصل بیان شکســت های مولف است. فیلم 
به رغم حسن نیت فیلمساز دو مشکل اساســی دارد؛ اول اینکه 
فیلم های اصلی او ســاخته نشــده و دوم اینکه فیلم راوی تکرار 

موانع است. در فیلم با گسترش اطلاعات مواجه نیستیم.

 محمدصادق جعفری در جشــنواره امسال فیلم »طلب 
فیض« را با موضــوع روحانیت هم دارد امــا »بافندگان 
خیال« او داســتانی درباره فعالیت گروهی از بافندگان 

نابینا است.

  صادق جعفری: بنــده پیش تــر فضاهــای مختلفی در 
فیلمســازی را تجربه کرده بودم. اولین بار سال 82 یا 83 بود 
که با این نابیناهایی که با خط بریل قالیبافی می کردند روبه رو 
شــدم تا ســال 87 این ســوژه را با مرکز در میان گذاشتم. از 
ابتدا براساس تحقیقات فیلمنامه ای نوشــتیم. عقیده دارم تا 
حد ممکن باید با فیلمنامه ســر فیلم مســتند رفت. روز اول 
شــخصیت اول من جلوی دوربین نیامد. فیلمنامــه اولیه را 
کنار گذاشــتیم و خیلی از بخش ها به صورت فی البداهه پیش 
رفت. حالا فکر می کنم خوب شــد که او نیامد چــرا که فیلم 
در صورت فعلی حال و هوای جذاب تری پیدا کرده اســت. در 
فیلمنامه هایی کــه خود بنده برای کارهایم می نویســم ابتدا 
پژوهش مفصلی انجام می دهم تا زیروبم موضوع و شخصیت ها 
را اســتخراج کنم. در حین پژوهــش به فیلمنامــه هم فکر 
می کنم. به تعبیر دیگر ســعی می کنم با ایــده به میدان بروم. 
سعی می کنم برای هر ســکانس کلیات را بدانم. در این فیلم 
چون با نابینا طرف بودیم ســعی می کردم جزئیات بیشتری 
را قبل از آغاز تصویربرداری مشــخص کنم. خیلی اوقات هم 
پیش می آید که فیلنامه ای می نویسی و در حین کار آن را کنار 

می گذارید و همه چیز در لحظه پیش می رود.
  شهبازی: نوع روایت فیلمساز در این مستند متفاوت است. 
لازم است به تفاوت ســینمای داستانی و ســینمای مستند 
توجه داشــته باشیم. در ســینمای داســتانی تخیل وانمود 
می کند واقعیت اســت تا واقعیت دیگری را ثابــت کند. اما در 
سینمای مســتند تخیل وانمود می کند واقعیت است تا اینکه 
خود را اثبات کند و بگوید مرا بپذیرید. در ســینمای داستانی 
از طریق غیاب ســوژه و مفهوم در فهم مخاطــب تأخیر ایجاد 
می کنید تا از طریق کنجکاوی ایجاد لذت کنید. در ســینمای 
مســتند اما اینگونه نیســت و حتی جنس تعلیق هم متفاوت 
است. به همین دلیل تقســیم اطلاعات در سینمای داستانی 
و سینمای مستند کاملا متفاوت اســت. در سینمای مستند 

هدف لذت نیست، هدف آگاهی و کشف است.

یک مستند کاملًا علمی و سرشــار از اطلاعات بکر درباره 
تمدنی از بین رفته؛ مستند »رقصندگان خداوندگان مایز« 
چنین فیلمی است و مستندساز آمریکایی با حوصله و دقتی 

خاص آن را به سرانجام رسانده است.

  دیوید لابران: واقعــا حضــور در این جشــنواره تجربه 
خارق العاده و بی نظیری برای من بود. من آمریکایی هســتم و 
می دانید که دولت های ما اختلاف نظرهایی با هم دارند اما مهم 
اســت ما به عنوان نمایندگان فرهنگی دو کشور تا حدممکن 
به هم نزدیک شــویم. فیلم مــن در باره هنــر و تمدن »مایا« 
در ناحیه ای از قاره آفریقا اســت که تمدنی بســیار پیشرفته 
بوده اند و صاحب خط، ادبیات و فرهنگ بوده اند. اســاس این 
فیلم اما تمرکز بر هنر و جهان بینی مایاها است. هزاران نمونه 
از گوی ها و گلدان هایی که در فیلم می بینید تا به امروز کشف 
شده اند و سبب شــده اند نگاه ما نسبت به اسطوره شناسی این 
قوم تغییر کند. متاســفانه 90 درصد این اشیا تاریخی بیشتر 
توسط غارتگران کشــف شــده اند؛ این باعث محرومیت ما از 
حجم بالایی از اطلاعاتی اســت که امروز می توانستیم داشته 
باشیم. خیلی از این ســازه های چند هزار ساله نابود شده اند و 
خیلی از آنها از فضای واقعی خود خارج شــده اند و امروز سر از 
موزه های مختلف و کلکسیون های شــخصی در آورده اند. در 
این فیلم به این پرداخته ایم که این آثار امروز کجا هستند و در 

واقع کجا می بایست می بودند.
  شاهپور شــهبازی: به نظر می رســد این فیلم یک فیلم 
آکادمیک اســت. گزاره هایی را مطرح می کند. فیلم اساسا با 
گردش دوربین به طرف یک خرابه در جنگل آغاز می شــود و 
تقریبا با همین نما تمام می شــود. در این فضا گرانیگاه اصلی 
دلالان و غارتگران هستند. راوی داستان دانای کل است. افراد 
مورد مصاحبه علاوه بر صاحب  نظران، بومیان گواتمالا هستند 
که از این ثروت بهره مند بودند اما به دلیل اعتقادات خوراکی از 
این کوزه ها به عنوان منبع تغذیه اســتفاده می کردند. امروز از 
طریق این کوزه ها قرار است نقبی بزنیم به تمدن و تاریخ مایاها 
به عنوان یک قوم از بین رفته است. این کار هم مانند تحقیقاتی 
آکادمیک پیش می رود و مولف  در آن کاملًا بی طرف  اســت. 
او حتی وقتی درباره غارتگران و یا اعتقــادات خرافی بومیان 

صحبت می کند این بی طرفی را حفظ می کند. 

 فیه ما فیه  
    کارگردان: صادق داوری فر

    موضوع فیلم:  مشکلات فیلمسازی درباره روحانیون

 بافندگان خیال
    کارگردان: محمدصادق جعفری

    موضوع فیلم:  بافندگان زن نابینا

 رقصندگان خداوندگان مایز
    کارگردان: دیوید لابران )آمریکا(

    موضوع فیلم:  تمدن مایاها

The review meeting 
of the sixth day of the 
Cinema Verite film 
festival was held by 
the presence of Sha-
hin Amin as film critic. 
During these sittings, 
six films were reviewed 
including ‘It Is What 
It is’, ‘Dream Knitters’, 
‘Dance of Maize God’. 
The latter’s director, 
David Lebrun said that 
coming to Cinema Ver-
ite festival has brought 
him a unique, wonder-
ful experience.

Phenomena’s 
Night
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فیلم های که سرو صدا کردند
نشست  مستند های چنارستان،آقای بيکار و آتلان كارهای پر مخاطب جشنواره هشتم حسابی داغ و هيجان انگيز بود

    منتقد: شاهپور شهبازی      مجری کارشناس: شاهین امین    مترجم: بهمن نورائی

 فیلم »چنارســتان« از مهم ترین مســتندهای به نمایش 
درآمده در جشنواره هشتم سینما حقیقت است که علاوه بر 
استقبال مخاطبان در فهرست نامزدهای نهایی جشنواره هم 

از آثار رکوردار بود.
 

  هادی آفریده: خط کلی فیلم ما مشــخص است و پیچیده 
نیست. فیلم حدود یک قرن تاریخ خیابان ولیعصر را می خواهد 
بازیابی کند چــون برخی حوادث آن آنقدر مطرح و مشــهور 
نبوده که همه مــا آن را بدانیم و ســعی کرده ایم با جمع آوری 
خاطرات فردی افراد و مردم به یک تاریج جمعی برســیم. این 
جلسات بیش از نقد جلســه گفت وگو اســت و ای کاش بعد 
از هر فیلم و وقتی بازار آن داغ اســت این بســتر مهیا می شد. 
من همواره درباره علایقم فیلم می ســازم البتــه این روزها به 
این فکر می کنم چه چیزهای جذابی هســت کــه هنوز به آن 
پرداخته نشده است. مهم ترین معضل سینمای مستند امروز 
عدم جذابیت و کشش سوژه هاست. فکر می کنم مستندسازی 
که نقد نمی کند و منتقد نیست یک جای کارش می لنگد. این 
فیلم تاریخ است. نه تخیل اســت و نه قصه. شاید خیلی از افراد 
داخل فیلم را من هم دست نداشته باشم، اما اجازه نداشتم در 

بستر یک روایت فیلم یک کاراکتر تاریخی را حذف کنم. 
  شاهپور شــهبازی: ما ، در این مســتند یک خیابان 18 
کیلومتری داریم که مقوله های مختلفی در آن مطرح می شود. 
فیلم با افتتــاح راه آهن آغاز می شــود. پس هدف یک ســفر 
است. ســفر از میدان راه آهن آغاز می شود و به میدان تجریش 
می رســد. یکی از جهت گیری های اصلی فیلمســاز گزینش 
سوژه هاســت که نشــان دهنده دغدغه ها و علایق کارگردان 
اســت. گرانیگاه اصلی فیلم تصاد زمان حال با گذشــته است 
و به همین دلیل در هر ایســتگاه دراماتیک از منظر آرشیوی 
سفری در زمان خواهیم داشت. مکان برای ما فرصتی را فراهم 
می کند تا بازگشت زمانی داشته باشیم و دیروز و امروز اماکنی 
مانند تئاترشهر را ببینیم. اینگونه ما به یک رویکرد می رسیم. 
مستندســاز به مخاطب می گوید نگاه کن چیزی سر جایش 
نیست. پس ذات فیلم مســتند اعتراض است. به همین دلیل 
پایان این فیلم با آماری که ارائه می دهد 30 هزار درخت چنار 

بوده و با 8 هزار چنار به پایان می رسد. 

 از آثار مفرح و در عین حال تاثیرگذار جشنواره امسال فیلم 
»آقای بیکار« است که با اســتقبال مخاطبان نیز همراه شده 
است. علی همراز در این فیلم نگاهی متفاوت به معضل بیکاری 

داشته است.
 

  علی همراز: داســتان این فیلــم از این قرار اســت که یک 
مستندساز بیکار تصمیم می گیرد به دلیل بیکاری مستند بسازد. 
ما وارد این ماجرا شدیم و شوخی شوخی دو سال این فیلم ما را سر 
کار گذاشت و به طول انجامید. در این فیلم با یکسری از مسائل 
که مربوط به ایران امروز اســت همراه می شویم. در حقیقت تم 
و موضوع اصلی این فیلم بیکاری اســت که از نام خود فیلم هم 
می توان به راحتی آن را درک کرد. بســیاری دیگر از مسائلی که 
قرار است در مورد آن حرف بزنم در فیلم مشهود است و بهتر است 
که مخاطبین سینمای مستند این فیلم را ببینند. زمان برای یک 
فرد بیکار به نوعی دیگر سپری می شود که گاهی اوقات هر یک 
دقیقه یک ســال می گذرد و این یکی از سخت ترین شکنجه ها 
برای انسان است. در اینجا ســاعت و زمان معنای دیگری پیدا 
می کند که تلاش داشــتم این احســاس را انتقال دهم. زمانی 
جذاب نبودن جزو افتخارات یک فیلم مستند بود؛ اما خوشحالم 
که امروز آثاری را در جشــنواره شــاهدیم که مستندساز در آن 

تلاش دارد برای خلق جذابیت و جذب مخاطب. 
  شاهپور شهبازی: در ارتباط با ساختار فیلم باید بگویم که 
راوی اول شخص است؛ اما یک اول شــخص مدرن را توسط 
کارگردان می بینیم که خــودش را بازتــاب می دهد. راوی 
بنا به درگیری هایی تصمیم می گیرد فیلمی بســازد ولی در 
فیلم محو می شــود و در زمانی که فیلم پیش می رود تبدیل 
به سوژه می شود. ســوژه در طی فرایند هایی مانند فرهنگ و 
تاریخ و یا کابوس و هدمونیسم از مسیرهایی عبور می کند که 
پالایش می شود و آلودگی ها را به بیرون تف می کند. تطهیر از 
آلودگی ها را می توان در این فیلم دید که چگونه باعث هدایت 
انسان می شود. نوع اســتفاده از دوربین و کادرهایی که بسته 
می شود به درستی صورت گرفته است. این فیلم با شروعی که 
در یک اتفاق تاریک دارد از تردید و پرسش شروع کارش را آغاز 
می کند. این فیلم از نادانی ها می گوید و سوال هایی که مطرح 
می شود از یک آگاهی سرچشمه گرفته که مربوط به شخص 

فیلمساز می شود.

قطعاً از پدیده های جشنواره امسال بود. فیلمی خوش ساخت و 
چشم نواز درباره یک مربی اسب ترکمن. کارگردان این مستند 
در نشست نقد آن تصویربردار و صدابردار را هم فراخواند هرچند 

به دلیل کمبود وقت فرصت  پرسش و پاسخ  با آن ها فراهم نشد. 
 

  کریم الدینی: پژوهش این فیلم از بهمن ســال 90 آغاز شد 
که تصمیم گرفتم از یک مربی اســب و اسبش مستند بسازم. با 
نزدیک به 35 مربی مصاحبه کردم تا به مربی موردنظر رسیدم. 
تولید از آذرماه آغاز شــد و تــا مردادماه ادامه پیــدا کرد و یک 
ماه پیش هم کار آماده نمایش شــد. زمانی که فیلم آغاز شــد 
می توانستم یک مســتند محض بســازم و یا به سمت پررنگ 
کردن ارزش های دراماتیک بروم. ســلیقه ام به روایت داستانی 
نزدیک تر بود و از ابتدا می دانســتم می خواهم داستان تعریف 
کنم اما می دانستم نباید بازســازی کنم. ما چند پلان با کرین 
داریم که بســیاری معتقد بودند با توجه بــه این که 70 درصد 
فیلم دوربین روی دست اســت این پلان ها به کار لطمه می زند 
اما می دانســتم که با آن جور در می آید. نمی خواستم به سمت 
قواعد سینمای داســتانی بروم. جنبه های مســتندگونه فیلم 
همچنان سر جایش اســت و حتی دیالوگ آدم ها را من تعیین 
نکردم. باید دید آیا این ســاختار به فیلم ضربه زده است؟ فیلم 
باید جایی تمام می شــد و مهم این بود که این مربی اســبش را 
فروخت. تمام اتفاقات واقعی بود و بــه هیچ عنوان طراحی بنده 
نبود. اگر طراحی می کردم تیشه به ریشــه فیلم زده بودم. این 
فیلم به شدت به عواملش وابســته است و بنده تنها کارگردانش 
بوده ام به همیــن دلیل از عواملم خواســتم که با مــن در این 

نشست همراه باشند.
  شاهپور شهبازی: با دیدن فیلم هر کسی متوجه می شود 
چه رنج و تلاشــی پشت کار خوابیده اســت. تبریک و عرض 
تاسف. تبریک به این دلیل که فیلم تقریبا همه پتانسیل های 
یک فیلم سینمایی داستانی خیلی خوب و پرفروش را دارد. 
با همین امکانات محدودی که داشــته اســت. اما به شدت 
اعتقاد دارم این کار به داستان نزدیک است و در ساختار ضربه 
خورده و اگر در چیدمان پلان های فرعی کمی بیشــتر دقت 
می شــد حتماً با اثری بیش از امروز موفق مواجه بودیم. فیلم 
از منظر داستانی مشکل ســاختاری دارد اما واقعاً ساخت آن 

جای تبریک دارد.

  چنارستان
    کارگردان:  هادی آفریده

    موضوع فیلم:  مرور تاریخ خیابان ولیعصر

 آقای بیکار 
    کارگردان:  علی همراز
    موضوع فیلم:  بیکاری

 آتلان
    کارگردان:  معین کریم الدینی

    موضوع فیلم:  زندگی یک مربی اسب ترکمن

Following the review 
meeting of the sixth day 
these films, including 
‘Chenarestan’ by Hadi 
Afarideh, ‘Atlan’ by 
Moein Karimoddini and 
‘Mr. Unemployed’ by 
Ali Hamraz, were also 
screened and then re-
viewed by the presence 
of Shahpour Shahbazi 
as film critic and also 
the filmmakers. It was 
said that the important 
problem of today’s doc-
umentary cinema is lack 
of interesting subjects.  

 Beautifully 
Portrayed
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اصل     مطلب
    مشورت در اتاق شیشه ای 

در مرکز گسترش سینمای مستند و تجربی در یک اتاق شیشه ای 
قرار داریم. در همین راستا ما شورای پژوهشی داریم که متشکل 
از چهره های شاخص و صاحب نظر است. در این فرآیند مشورتی 
برای برگزاری کارگاه ها ما به دو نکته توجه داشته ایم؛ یکی اینکه 
در این دوره بهتر است چگونه مهمانان را دعوت کنیم .نکته دیگر 
اینکه که مستندسازان چه افرادی را برای حضور معرفی می کنند. 
غالباً در این زمینه برحسب علایق هر مستندساز عده ای معرفی 
می شوند. برحسب این فهرســت برنامه ریزی صورت  گرفت تا  

شرایط هنوز مهمانان و کارشناسان مهیا شد.

 اگر بخواهیم جشنواره هشتم ســینما حقیقت را از منظر دستاوردهای یکساله 
معاونت پژوهشــی مرکز گسترش ســینمای مســتند و تجربی ارزیابی کنیم 

مهمترین دستاورد خود را در این دوره چه می دانید؟
جدی ترین موردی که در جشــنواره هشــتم ســینما حقیقت شــاهد آن خواهید بود برگزاری 
کارگاه های تخصصی اســت. به رغم ســابقه چندســاله برگزاری، ســعی کرده ایم در این دوره 
به روزترین مباحث جهانی ســینمای مســتند را در قالب این کارگاه ها بگنجانیــم و فضا را برای 
شناخت هرچه بیشــتر علاقه مندان نسبت به مسائل جهانی مستندســازی فراهم کنیم. در کنار 
این کارگاه های تخصصی بحــث رونمایی از چهار کتاب ارزشــمند در ایــن دوره را هم می توان 
به عنوان دســتاورد معاونت پژوهشــی مورد ارزیابی قــرار داد. یکی کتاب »گونه شناســی فیلم 
مستند« به قلم دکتر احمد ضابطی جهرمی است که اثر بسیار مهمی است. کتاب »مستندسازها 
ســخن می گویند« با ترجمه آقای شــاپور عظیمی که مجموعه ای گرانبها از گفته ها و خاطرات 
مستندســازان بنام جهان است که جنس فعالیت هایشــان به فضای فعالیت مستندسازان ما هم 
نزدیک است و حکم مرور تجربیات برای مستندســازان ایرانی را دارد. »واقعه در قاب« نام کتاب 
ارزشــمند دیگری اســت که به قلم احمد طالبی نژاد از منتقدان صاحب نام به بررسی فیلم های 
مستند با موضوع فرهنگ عاشورا می پردازد. در این کتاب از قدیمی ترین تولیدات تا تازه ترین آثار 
مورد ارزیابی و مرور قرار گرفته است. کتاب دیگری هم که امســال شاهد رونمایی از آن هستیم و 
فکر می کنم از اساس زاویه نگاه تازه ای داشــته باشد کتاب »سینما و جهان ایرانی« است که در آن 
سعی شده تا از منظر اهل نظر رابطه ســینما و ایران مورد تحلیل قرار بگیرد. همواره مرسوم بوده 
که نظر سینماگران در این جنس آثار درباره مســائل مختلف کسب شود اما این بار کارشناسانی از 
حوزه های دیگر درباره سینما اظهارنظر می کنند که می توان اثری متفاوت محسوب شود. در کنار 
کارگاه های پژوهشی و رونمایی از این چهار کتاب، در این دوره از جشنواره شماره جدید فصلنامه 

سینما حقیقت را هم  داشتیم که بخش ویژه ای پیرامون ســینمای مستند و نیز مهمانان خارجی 
جشنواره در آن لحاظ شده است. از تحلیل همین پازل  می توان عملکرد یکساله معاونت پژوهشی 

را ارزیابی کرد. 
 چهارکتابی که به آن اشاره کردید از مرحله آغاز طراحی سوژه و نگارش زیرنظر 
معاونت پژوهشی بوده یا صرفاً انتشار و حمایت از محصول نهایی را مرکز گسترش 

برعهده  داشته است؟
کاملًا زیر نظر معاونت پژوهشی بوده اســت. زمانی که ایده کتاب آقای ضابطی جهرمی که حاصل 
30 سال فعالیت ایشان در حوزه نمایش، ساخت و تدریس سینمای مستند است، به ما ارائه شد از 
ایشان خواستیم با نگرشی جامع تر و افزودن چند فصل جامعیت کتاب را بیشتر کنند. طرح نهایی 
در شورای پژوهشی مرکز تصویب شد و کار به ثمر رسید. کتاب آقای شاپور عظیمی هم اگرچه به 
انتخاب خودشان به ما معرفی شد اما به واسطه بررسی رابطه محتوا کتاب با مسائل مستندسازی 
در ایران متن آن تصویب و روند ترجمه و انتشار آن پیگیری شد. به همین دلیل می توان گفت این 

چهارکتاب محصول معاونت پژوهشی مرکز گسترش است.
  درباره کارگاه های تخصصی همواره این نگرانی وجــود دارد که در مرحله اجرا 
به برنامه هایی کلیشه ای مانند آنچه در جشــنواره های مشابه شاهدش هستیم 
تبدیل شوند.  اما خوشــبختانه این اتفاق نیفتاد و شــاهد برپایی و کارگاه های 

مفیدی در جشنواره بودیم. 
سال گذشته که برای نخستین دوره بنده مسئولیت برگزاری این کارگاه ها در حاشیه جشنواره 
سینما حقیقت را برعهده داشتم، از تمام کارگاه های برگزار شــده تصویربرداری شد و امسال 
تصاویر کارگاه های دوره گذشته در جشنواره توزیع خواهد شد. با این کار تلاش کردیم استمرار 
دانش آموختگی را در جشنواره حفظ کنیم. می توان از هر منظری به این کارگاه ها نگاه کرد اما 
نوع مهمانان، نوع سوژه های طرح شده در این دوره نشان دهنده کیفیت آن است. بنده معتقدم 
در حوزه سینمای مســتند می بایســت به افق های دورتر و بالاتر توجه داشته باشیم. به عنوان 
نمونه بحث  آقای بیل نیکل در کارگاه امسال »ســوبژکتیویته و ذهنیت در سینمای مستند« 
 بود. بحثی که از تازه ترین مباحث در سطح جهانی سینمای مستند است. برای ما برگزار نکردن 
کارگاه ها ســاده تر بود تا اینکه بخواهیم با این کیفیت برای کارگاه ها برنامه ریزی کنیم. اصلًا به 
این فکر نبودیم که صرفاً برنامه ای برای پربارتر شــدن رزومه جشنواره هشتم برگزار کنیم. فکر 
اصلی این بود از این فرصتی که تقریباً همه مستندسازان کشــور دور هم جمع می شوند برای 
تکمیل پروســه دانش آموختگی  و ارتباط با مباحث روز جهانی در عرصه مستندســازی بهره 
بگیریم. صدالبته که هر کاری در اســتمرار به نتیجه خواهد رســید. اگر این کارگاه ها استمرار 
نداشته باشد و در سال های بعد با ســلیقه های دیگری روند برگزاری آن متوقف شوند قطعا به 

نتایج مطلوب نخواهد رسید.

 به دنبال     رفع
 نیازهای  جدید

عليرضا قاسم خان از برنامه های معاونت پژوهشی مركز گسترش  
و كارگاه های تخصصی جشنواره هشتم می گويد

 در مقام معاونت پژوهشی مرکز گسترش ســینمای مستند و تجربی مدیریت 
و ســامان دهی کارگاه های تخصصی جشــنواره ســینما حقیقت را از دوره  
گذشته برعهده داشته است. علیرضا قاســم خان فارغ التحصیل کارگردانی 
سینما از دانشگاه هنر است سال هاســت در حوزه مستندسازی و کارگردانی 
فیلم داستانی کسب تجربه کرده و به واســطه همین سابقه نگاهی کاربردی به 
برنامه ای جنبی مانند برگزاری کارگاه های تخصصی دارد. قاســم خان در این 
گفت وگوی کوتاه جشنواره ای به نکات قابل توجهی درباره اولویت های معاونت 
پژوهشی مرکز گســترش و نیز کیفیت برگزاری  کارگاه های تخصصی »سینما 

حقیقت« اشاره می کند.

امید صبوری
o.sabori@gmail.com 
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  در فرآیند طراحی موضوعی این کارگاه هــا تا چه اندازه با 
مستندسازان در تعامل هســتید و آیا نیازسنجی خاصی در 

زمینه برنامه ریزی این بخش صورت گرفته است؟
برای پاسخ به این سوال توجه شــما را به یک نکته جلب می کنم. یک نگاه 
ســنتی و نه الزاماً اشــتباه بر این عقیده است که ما می بایســت به نیازها 
توجه و آن ها را رفع کنیم اما جهان امروز بر این باور اســت که ما می بایست 
نیازهای جدید را ایجاد کنیم. یعنی اگر بنده در فرآیندی بخواهم نیازهای 
فیلمســازان را اســتحراج کنم از کجا معلوم که نتیجه ای که اســتخراج 
می شــود صحیح باشــد؟ از کجا معلوم که دانش من نوعــی در این مقطع 
تشخیص درستی را به دنبال داشته باشــد؟ بنده معتقدم که ما می بایست 
متوجه اتفاقات و تحولات جهان امروز باشــیم تا دریابیم مستندسازی ما 
کجا ایستاده اســت. اگر به این  موارد فکر کنیم می توانیم نیازهای جدیدی 
را برای مستندســازان تعریف کنیم. به عنوان مثال می توانیم بگوییم یکی 
از مسائل مهم روز اســتفاده از دوربین های شخصی و تصویر کردن زندگی 
روزمره اســت. ما باید به این جریان های  جدید فکر کنیم. دربرابر نظریات 
جدید باید بیاندیشــیم که این نظریات چه کارکــردی در ایران می تواند 
داشته باشد. چرا ما امروز نباید کرسی های نظریه پردازی در حوزه سینمای 
مستند داشته باشــد. چرا مدام باید مصرف کننده باشیم؟ دلیل این است 
که ما اساسا به حوزه سینمای مســتند فکر نمی کنیم و احساس نمی کنیم 
به عنوان یک جریان مرجع قابلیت نظریه پردازی هم دارد. بیشــتر مباحث 
ما حول محور تولید اســت و مدام منتظریم تا فیلم مستندی تولید شود و 
بعد درباره آن قضاوت کنیم و نقد بنویســیم. این در حالی اســت که حوزه 
سینمای مســتند در جهان امروز خیلی فراتر از این حرف ها رفته است. در 
این راستا بهتر اســت قبل از آنکه بخواهیم ببینیم چه نیازهایی داریم باید 
شــناخت مان از خودمان را کامل کنیم و بدانیم کجا ایســتاده ایم و بعد در 

قیاس با شرایط جهانی ببینیم چه مسیری را باید انتخاب کنیم.
  یکی از کارکردهای جشنواره های سینمایی از آنجا که یک 
رویداد دولتی محسوب می شــود جهت دهی به جریان کلی 
تولید آثار اســت. طراحی کارگاه های جنبی سینما حقیقت 
چه نسبتی با این کارکرد جشنواره سینما حقیقت می تواند 

داشته باشد؟
 البته بنده به شــخصه خیلی موافق اعلام یک نظریه از بالا به فیلمسازان و 

عمل کردن آن ها بر مبنای آن نیستم...
  بله در این تردیدی نیســت اما برگزاری جشنواره بر تعریف 

اولویت ها برای فیلمسازان تأثیر مستقیم دارد.
وقتی اولویتی در قالب سیاســت های کلی سازمان سینمایی ابلاغ می شود 
سعی ما این اســت که کلیت آن را در قالب برگزاری کارگاه و انتشار کتاب 
و مواردی از این دست اجرایی کنیم. سیاســت های کلی از بالا دست ابلاغ 
می شود و کیفیت اجرای آن به دستگاه های ذی ربط و زیردست برمی گردد. 
در جشنواره ســینما حقیقت و برگزاری کارگاه های تخصصی آن هم این 
رویکرد مدنظر است. درست که سیاست ها از بالا ابلاغ می شود اما سینمای 
مستند یک موجود زنده است. این موجود زنده با جامعه سیاسی، اجتماعی 
و انســانی اطراف خود ارتباط دارد و همین ارتباط باعث زنده تر شــدن آن 
می شود. اینگونه نیست که ما در تمام این زمینه ها موفق بوده ایم اما باید با 

توجه به مقتضیاتی که داریم به این مسئله هم توجه داشته باشیم.

Alireza Ghasemkhan has managed the 
specialized workshops of Cinema Ver-
ite festival since last year. After many 
years of experience in the field of di-
recting documentary and fiction films, 
he has gained a practical view on pe-
ripheral programs, like holding work-
shops. According to Ghasemkhan, 
the most significant fact about the 
8th Cinema Verite festival is the vari-
ous kinds of specialty workshops. This 
year’s workshops include the recent 
topics of documentary filmmaking, in 
order to provide an opportunity for 
spectators to become more familiar 
with global issues of the field. 

Defining   New 
Demands استعدادهاي

 ایراني بي نظیرند

در تمام طول برگزاري جشــنواره ســعي کردیم در انتخاب 
مهمان ها به سراغ چهره هاي برویم که از حداقل ارتباط لازم 
با سینماي مستند برخوردار باشــند. مهمان هاي زیادي به 
دعوت نشریه روزانه مهمان جشــنواره حقیقت شدند؛ اما 
جاي یک چهره فني در بین مهمانان خالي بود. چهره اي که هم 
درك خوبي از سینماي مستند داشته و هم در سطح سینماي 
داســتاني از اعتبار و تجربه کافي برخوردار باشد. راستش 
اولین گزینه اي که به فکرمان رسید محمود کلاري بود. مدیر 
فیلمبرداري با ســابقه اي که ثبت تصاویر تعدادي از بهترین 
فیلم هاي تاریخ سینماي ایران بر دوش او بوده و امروز در کنار 
داریوش خنجي و علیرضا زرین دســت جزو بین المللي ترین 
چهره هاي پشت دوربین سینماي ایران است. کلاري ویژگي 
دیگري هم داشت او هم مســتند فیلمبرداري کرده، هم قرار 
است به زودي مســتند بســازد و هم به قول خودش یکي از 
عاشقان ازلي ابدي ســینماي مستند اســت. او این روزها 
مشــغول فیلمبرداري تازه ترین فیلم روح اله حجازي با نام 
»مرگ ماهي« اســت اما در حالي که روزانه حدود 12 ساعت 
مشغول کار سنگین اســت تا فیلم حجازي به جشنواره فجر 
برسد اما اسم سینماي مستند کافي بود تا او بلافاصله پس از 
پایان یک روز فیلمبرداري اش از دورترین نقطه شرق تهران 
بکوبد و به سینما فلســطین بیاید تا مهمان جشنواره فیلم 

مشروح   گزارش در صفحات 8 و9مستند باشد.

محمود كلاري يکي از بزرگان عرصه فيلمبرداري در 
شبي شلوغ و پر از مهمان به دعوت نشريه روزانه در 

سينما فلسطين حضور پيدا كرد و حرف هاي تازه اي در 
خصوص سينماي مستند با ما در ميان گذاشت

  محمد صادق شایسته
Mshayesteh84@gmail.com
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ت اما از آن جایي که تهران در 
ب اس

ت 7 ش
قرارمان با کلاري ساع

گ مي شود خیلي طبیعي 
گ بزر

ک پارکین
این ساعات تبدیل به ی

س باشید باز هم انبوه ماشین هاي 
ت شنا

ت که هر چقدر هم وق
اس

ت رسیدن 
موجود در بزرگراه ها و خیابان ها کار را براي ســر وق

ت 
ت و گاهي غیرممکن مي کند. این شد که حدود نیم ساع

سخ
بعد میزبان کلاري مي شویم. از طرفي مي دانستیم که کلاري از 
ش دیگر سن 

ت و به قول خود
ت 6 صبح سر فیلمبرداري اس

ساع
ش مثل گذشته باشد، به همین 

و سال او اجازه نمي دهد انرژي ا
دلیل ما هم با این تصور که حتما خسته و شاید کم حوصله باشد 
ش بودیم اما غافلگیرمان کرد. با کلي انرژي و لبخند وارد 

منتظر
سینما فلسطین شــد و تا آخرین دقایقي هم که مهمان ما بود 
ت 

ش کم نشــد. سینما شلوغ اس
ذره اي از این لبخند ها و انرژي ا

و کلاري هم که یکي از محبوب ترین چهره هاي فني ســینما، 
ش آمدگویي با او گرم 

ک و خو
ت تا بازار سلام و علی

همین کافي اس
شود. آنقدر این بازار گرم مي شود که حتي چند دقیقه اي ما را از 
او جدا مي کند. بالاخره از حجم این چاق سلامتي ها کم مي شود 

ت مي دهد تا به سراغ او و سینماي مستند برویم. 
و فرصتي دس

ف کردن 
ش

ستند یعني ک
   م

 
بــدون مقدمه مي رویم ســراغ این ســوال که چقدر مســتند 
دنبال مي کند. مي گوید مســتند یکي از جذاب ترین تفریحات 
ت 

ت. حتي وقتي هم که ایران نیس
ش دیدن مستند اســ

ذهني ا
شــبکه هاي تلویزیون مطرح خارجي را رصد مي کند تا بتواند 
تازه ترین مستندهاي ســاخته شــده را ببیند. به نظر کلاري، 
ت 

ک دنیاي ناشاخته و البته پرهیجان اس
مستند، وارد شدن به ی

ت آن مي داند. دنیایي 
ت جذابی

و همین ویژگي را اصلي ترین عل
ک سري مناسبات ساده باشد یا 

ص ی
که مي تواند فقط در خصو

گ شــکل بگیرد. به 
ب و بزر

ک اتفاق یا واقعه عجی
ت ی

با محوری
ب 

اعتقاد کلاري در سینماي مســتند چه فیلمساز و چه مخاط
ف کردن هســتند و این راز گشایي بسیار لذت 

مدام در حال کش
ش دارد 

ت. کلاري در زمینه مستند هم دســتي بر آت
ش اس

بخ
هم در ایران با مستندســازهاي به نامي مثل فرهاد ورهرام کار 
ص »امام 

کرده و هــم در آمریکا فیلمبردار مســتندي در خصو
ش را برعهده 

محمد غزالي« بوده که اویدیو سالازار کارگرداني ا
داشته حتي گاهي در زمان مونتاژ مســتندهاي ایراني سري به  

ت 
ت. اما خبر جالبي که مي دهد این اس

اتاق تدوین کار زده اســ
ت 

ک فیلم مستند در سال آینده اس
ت ی

ش براي ســاخ
که در تلا

ث با 
ولي فعلا نمي خواهد جزئیاتي از آن را اعــلام کند. گرم بح

ص ســینماي مستند هستیم که محمدمهدي 
کلاري در خصو

طباطبایي نژاد دبیر جشــنواره و مرتضــي رزاق کریمي معاون 
ش آمد 

ش به ما مي پیوندند تا به کلاري خو
فرهنگي مرکز گستر

ش بین آن ها مي گذرد و بعد 
ش و ب

بگویند. چند دقیقه اي به خو
ش مي رود اما رزاق کریمي 

دبیر جشنواره براي انجام باقي کارهای
ث جالبي شکل بگیرد.

ث مي شود بح
مي ماند و ماندن او باع

ستندسازي
ت هاي آن در م

ساسی
   فیلمبرداري و ح

 
رزاق کریمي مستند را پشــتوانه اي براي ســینماي داستاني 
ت این نظریــه را تایید مي کند و 

مي داند و کلاري هــم با قاطعی
ش در جشــنواره » کَمِرایمِیج« لهستان 

ص حضور
بعد در خصو

ص سینماي مستند 
مي گوید. از اینکه امسال بخشــي مخصو

ث و تبادل نظر 
بود و در آن چهره ها و اســاتید فیلمبرداري به بح

ص اشــتراکات و تفاوت هاي فیلمبرداري در سینماي 
در خصو

س از 
مســتند و داســتاني پرداختند. کلاري مي گوید آن جا پ

ث طرح شده همه به این نتیجه رسیده اند که 
پایان بررسي مباح

ش مهمي در سینماي مستند دارد: »در فیلم 
فیلمبردار چقدر نق

ص 
ف فیلمبردار را مشخ

داستاني کارگردان تا حدود زیادي تکلی
ش 

ت. بقیه ا
ش تعیین شــده اس

مي کند و تقریبا همه چیز از پی
ت که به شــکل ایده هاي تکمیلي اضافه مي شود اما 

مواردي اس
ش 

در مســتند گاهي کارگردان نمي تواند پا به پاي فیلمبردار
ت کند.« به اینجا که رســید رزاق کریمي هم مشــتاقانه 

حرک
ت که خیلي جاها توجه 

ث بسیار مهمي اس
تاکید کرد: »این مبح

درســتي به آن نمي شــود.« کلاري این گونه ادامه مي دهد که 
ش در زمینه سینماي مستند-داستاني 

یکي از تجربه هاي خود
ش در بطن فیلم 

ت که کارگردان خود
فیلم »سلام سینما«ســ

حضــور دارد و در این شــرایط کارگردان چاره اي نداشــته جز 
ش سر 

ش اعتماد کند و بداند وقتي او حواســ
اینکه به فیلمبردار

ت که به شــکل غیرمنتظره رخ مي دهد فیلمبردار 
اتفاقاتي اس

ص این را دارد که بداند از کنــار کدام لحظات به 
قدرت تشــخی

آساني و با تامل کمتري عبور کند و کدام اتفاقات را تا انتها دنبال 
ت به دلیل اینکه در فیلم مستند امکان 

نماید. کلاري معتقد اس

ت هر 
هرگونه اتفاق غیرمنتظره و ناگهاني وجــود دارد و لزوم ثب

ت بنابراین 
اتفاق مهم از اصلي ترین ویژگي هاي مستندسازي اس

ت 
ش فیلمبردار بسیار تعیین کننده و کار او بسیار مشکل اس

نق
ت که متریال ضبط شــده در آن 

چرا که او حامل دوربیني اســ
ک مستندســاز! از نظر کلاري فیلمبردار در کار 

مي شود. فیلم ی
ش جمع باشد چرا که 

گ حواســ
ش دان

مستندسازي باید شــ
ش دادن تمام وقایع مهمي که به سوژه مربوط 

هم وظیفه پوشــ
ش به این باشد که این تصاویر او 

مي شود را دارد و هم باید حواس
ت هر 

ت باید کنار هم چیده شوند و نماهایي که او براي ثب
در نهای

لحظه استفاده مي کند باید با قبل 
و بعد از آن همخوانــي و هارموني 
دقیقــي داشــته باشــند. در بین 
ت هاي کلاري، رزاق کریمي 

صحب
یــادي مي کند از مســتندي »یاد 
و یادگار« کــه در بخشــي از آن با 
محمود کلاري بــه عنوان میهمان 
کار کرده بــوده و آن تجربه را یکي 
از حرفه اي ترین و خوشــایندترین 
ش مي داند 

تجربه هاي دوران کاري ا
ت هــاي کلاري 

و در تاییــد صحب
اضافه مي کند که در همان مستند 
هم این نکته اي که کلاري گفته را 
ک کرده 

به شــکل محسوســي در
ک جایي مي رسد 

ت. این که ی
اســ

که دیگر کارگردان هیچ اختیاري 
ندارد، مراســمي در حال برگزاري 
ت 

ت و هر لحظه ممکن اســ
اســ

س 
اتفاقي در آن رخ دهد که هیچ ک

نمي داند، هیچ کنترلي روي صحنه 
ش 

وجود ندارد و فقــط تجربه و هو
ت که مي تواند اثر را به سرانجام مطلوبي برساند. 

فیلمبردار اســ
ت 

در این حال اگر فیلمبردار کم تجربه یا کم سواد باشد ممکن اس
ت بدهید. کلاري هم ادامه مي دهد 

شما خیلي چیزها را ازدســ
ک یا چند سال صبر کني 

ت دادن ها باید ی
.»گاهي براي این از دس

ت فیلمبردار در برود دیگر 
و در برخي موارد هم اگر چیزي از دس

ت. «
ت نیس

قابل بازگش

ت همه جانبه
   حفظ انگیزه ها با حمای

 
ت که اهل 

کلاري از بین المللي ترین چهره هاي سینماي ایران اس
ت و با این ویژگي هــا قطعا در جریان 

مطالعه و تحقیق هم هســ
ف جهان قرار دارد به همین 

ت سینماي کشورهاي مختل
وضعی

دلیل از او مي پرسیم با توجه به تجربه هایي که در طول سال هاي 
ت آورده از نظر او تشــکیلات و دم و 

ش به دســ
متمادي فعالیت

ت کنند 
دستگاه دولتي که مي خواهند از سینماي مستند حمای

ش از سینما را دارند چه کاري 
ت این بخ

و داعیه دغدغه پیشــرف
ت سینماي مستند 

ت خود که همان پیشرف
انجام دهند که به نی

ت برسند. کلاري کمي فکر مي کند و مي گوید: »هر کاري که 
اس

ش 
ت ها را قوي تر کند« به نظر او مهم ترین بخ

ساختار و زیرساخ
ش را سینماي 

ت که نام
سینما در هر گوشه از جهان،  بخشي اس

ف فیلمسازي مستقیم و 
مستند گذاشــته ایم و گونه هاي مختل

ف 
غیرمستقیم از سینماي مســتند ارتزاق مي کنند. با این تعری

ک به 
ش انجام شود کم

ت در این بخ
هر کاري که براي پیشــرف

ت. با این حال کلاري معتقد 
رشد کلي سینماي هر کشوراســ

ت که وظیفه آن را 
ت هاي آموزشي بخشي اس

ش حمای
ت بخ

اس
ش از هر چیز خود 

ک باید عهده دار باشند و حتي بی
مراکز آکادمی

ف 
ش از طرق مختل

ش را در آن بخ
ش کند خود

فیلمساز باید تلا
ت 

ش آثار مستند عرصه اي اس
به روز کند ولي عرصه تولید و نمای

ش نتواند خیلي در آن 
که شاید فیلمساز مســتند با اتکا به خود

ث ایجاد 
ت مي تواند باع

ش حمایتي دول
ت که نق

جلو برود، اینجاس
ش شود. به 

ش بیني فیلمساز به ادامه مسیر و کار
انگیزه بالا و خو

اعتقاد کلاري زماني که فیلمساز در درازمدت با نبود زمینه هاي 
ش مواجه شود 

ش اثر
ش و حتي فرو

ب براي عرضه، نمای
مناســ

ش را براي بهتر جلو رفتن حفظ کند. 
نمي تواند انگیزه های

ستند
ت سینماي م

شرف
   صبر و حوصله نیاز پی

 
ش نقبي به ســینماي مســتند 

ت های
کلاري در تکمیل صحب

ت کنیم که در 
ت کمي دقــ

جهان مي  زند و مي گوید کافي اســ
ت آثار مستند هزینه هاي کلاني 

سینماي جهان چقدر پاي ساخ
ت 

مي شود. هزینه هاي گزافي که مطمئنا اگر امیدي براي بازگش
ت این 

ت هیچ  زمانی براي ساخ
سرمایه تولید آن ها وجود نداشــ

ک 
آثار صرف نمي شد. بیشتر شــدن صبر و حوصله براي تولید ی

ت 
ت که کلاري معتقد اس

اثر فاخر مستند هم از دیگر نکاتي اس
ت 

باید در بین سینماگران و البته مدیران سینماي مستند تقوی
شــود. به گفته او بسیاري از مســتندهایي که در جهان ساخته 
ب را حیرت زده مي کند پروسه تولیدي چندین 

مي شود و مخاط
ت شما 

ساله دارد که گاهي به 10 ســال هم مي رسد ولي در نهای
ک و کامل ترین 

با اثري مواجه مي شــوید که از عالي ترین تکنی
ص ســوژه مورد نظر برخوردار 

و جامع ترین اطلاعات در خصو
هســتند. او تاکید مي کند صــرف هزینه زمانــي و مالي براي 
ت اثري را تولید مي کند که مي تواند 

ک مستند در نهای
ت ی

ساخ
مخاطبي بسیار فراتر از مخاطبین بومي داشته باشد، اتفاقي که 
ص بسیاري از مستندات تولید شده در سطح سینماي 

در خصو
ت. 

ت اس
جهان قابل روی

ستندسازي باید تبدیل به شغل شود
   م

 
ک مستندســاز و عوامل تولید مستند به 

»باید شرایطي براي ی
ک شغل و حرفه 

وجود بیاید که آن ها مستندسازي را به عنوان ی
گ سینماي مســتند ایران از نظر کلاري 

ف بزر
نگاه کنند.« ضع

ت که به دلیل نبود اطمینان از ثبات در درآمد بسیاري از 
این اس

مستندسازان به کارهاي جانبي مشغولند و هر از چند گاهي اگر 
ت خالي پیدا کنند به آن روي مي آورند در حالي که در سراسر 

وق
جهان مستندساز به عنوان شــغل و حرفه اي که اتفاقا مي تواند 
پردرآمد هم باشــد به مستندســازي نگاه مي کند. مي گوییم 
ک شــغل پردرآمد 

یعني واقعا مستندســازي بالقوه مي تواند ی
ب بگیرد؟ پاسخ مي دهد اگر این گونه نبود که این همه هزینه 

لق
ش مســتند 

ش نمي شــد. او ادامه مي دهد همه دنیا کم و بی
برای

ت چرا 
ک اقبال معمولي اس

مي بینند و این اقبال چیزي فراتر از ی
که حداقل در آمریکاي شمالي بسیاري از شبکه هاي پربیننده 
ت آثار نمایشي پرهزینه از قبیل فیلم 

که عمده فعالیتشان ساخ
ت مستندهاي اختصاصي براي 

و سریال و برنامه هاي ترکیبي اس
ت و البته پرهزینه 

خودشــان تولید مي کنند که بســیار باکیفی
هســتند. یعني توجهي که الان در جهان به ســینماي مستند 
ت. همین 

مي شود توجه بسیار قابل قبول و در حال افزایشي اس
مي تواند دلیلي باشد براي اینکه در کشــور خودمان هم نگاه به 
ش جدي تر باشد. کلاري مي گوید 

ش از پی
مقوله مستندسازي بی

ت و زوم شدن روي 
حتي در تلویزیون خودمان هم فارغ از کیفی

ص آثار مستند داریم 
ک شــبکه مخصو

جزئیات خوب و بد، ما ی
ت مستند در کشــور خودمان هم 

ک اهمی
که این نشــان از در

مي دهد که فقط باید این توجه هر روز بیشتر، دقیق تر، به روزتر و 
با برنامه ریزي بلندمدت تري شود. 

   پرانرژي تا آخرین لحظه
 

س مي کنیم که انــرژي فیلمبردار 63 
کم کم خودمان احســا

ک روز ســنگین کاري در حال 
س از ی

ساله ســینماي ایران پ
ت. این مي شــود که رزاق کریمي از حضور او در 

تمام شدن اس
جشنواره تشــکر مي کند و از کلاري خداحافظي مي کند. بعد 
س جشنواره به 

کلاري را براي قرار گرفتن جلوي دوربین عکا
ت مي کنیم که آن جا هم او 

طبقه پایین سینما فلسطین هدای
س مي خواهد جلوي لز 

سعي مي کند هر مدل فیگوري که عکا
او بگیرد و بعد هم او را تا دم در سینما فلسطین بدرقه مي کنیم 
ت خواب و تجدید 

ش حداقل چند ساعتي فرص
تا به قول خود

ش را داشته باشد.
قوا براي کار

Special Report

نشریه روزانه هشتمین جشنواره بین المللی فیلم مستند ایران /سینما حقیقت|   شماره  هفتم|  شنبه  15 آذر ماه 81393 گفت وگو ی  ویژه

M
ahm

oud Kalari w
as born on 

April 31, 1951 in Tehran, Iran. 
He started his film

 career in 
1984 as the cinem

atographer 
of 

Frosty 
Roads 

(1985) 
for 

w
hich he w

on the Best Cine-
m

atography aw
ard at Tehran’s 

Fajr International Film
 Festival. 

He has shot m
ore than 65 film

s 
since then including som

e of 
the m

ost critically acclaim
ed 

and talked about m
ovies in 

Iran and internationally. Kalari 
w

as present in Felestin cinem
a 

as one of the special guests of 
this year’s festival. In an exclu-
sive interview, the acclaim

ed 
cinem

atographer 
states 

that 
w

atching 
docum

entaries 
is 

one of the m
ost interesting 

m
ental recreations of his. In 

Kalari’s view, docum
entary is 

like an entrance to the w
orld 

of the unknow
ns, w

hile it’s 
quite exciting and that’s exact-
ly w

hat he recognizes as the 
m

ost appealing part of it. Kala-
ri believes that in docum

enta-
ry cinem

a both film
m

aker and 
audience are in the process of 
continuous discovery and this 
kind of revealing sounds really 
joyful.       

Iranian Talents 
Are Unique

حامد خورشیدی| نشریه روزانه
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ت اما از آن جایي که تهران در 
ب اس

ت 7 ش
قرارمان با کلاري ساع

گ مي شود خیلي طبیعي 
گ بزر

ک پارکین
این ساعات تبدیل به ی

س باشید باز هم انبوه ماشین هاي 
ت شنا

ت که هر چقدر هم وق
اس

ت رسیدن 
موجود در بزرگراه ها و خیابان ها کار را براي ســر وق

ت 
ت و گاهي غیرممکن مي کند. این شد که حدود نیم ساع

سخ
بعد میزبان کلاري مي شویم. از طرفي مي دانستیم که کلاري از 
ش دیگر سن 

ت و به قول خود
ت 6 صبح سر فیلمبرداري اس

ساع
ش مثل گذشته باشد، به همین 

و سال او اجازه نمي دهد انرژي ا
دلیل ما هم با این تصور که حتما خسته و شاید کم حوصله باشد 
ش بودیم اما غافلگیرمان کرد. با کلي انرژي و لبخند وارد 

منتظر
سینما فلسطین شــد و تا آخرین دقایقي هم که مهمان ما بود 
ت 

ش کم نشــد. سینما شلوغ اس
ذره اي از این لبخند ها و انرژي ا

و کلاري هم که یکي از محبوب ترین چهره هاي فني ســینما، 
ش آمدگویي با او گرم 

ک و خو
ت تا بازار سلام و علی

همین کافي اس
شود. آنقدر این بازار گرم مي شود که حتي چند دقیقه اي ما را از 
او جدا مي کند. بالاخره از حجم این چاق سلامتي ها کم مي شود 

ت مي دهد تا به سراغ او و سینماي مستند برویم. 
و فرصتي دس

ف کردن 
ش

ستند یعني ک
   م

 
بــدون مقدمه مي رویم ســراغ این ســوال که چقدر مســتند 
دنبال مي کند. مي گوید مســتند یکي از جذاب ترین تفریحات 
ت 

ت. حتي وقتي هم که ایران نیس
ش دیدن مستند اســ

ذهني ا
شــبکه هاي تلویزیون مطرح خارجي را رصد مي کند تا بتواند 
تازه ترین مستندهاي ســاخته شــده را ببیند. به نظر کلاري، 
ت 

ک دنیاي ناشاخته و البته پرهیجان اس
مستند، وارد شدن به ی

ت آن مي داند. دنیایي 
ت جذابی

و همین ویژگي را اصلي ترین عل
ک سري مناسبات ساده باشد یا 

ص ی
که مي تواند فقط در خصو

گ شــکل بگیرد. به 
ب و بزر

ک اتفاق یا واقعه عجی
ت ی

با محوری
ب 

اعتقاد کلاري در سینماي مســتند چه فیلمساز و چه مخاط
ف کردن هســتند و این راز گشایي بسیار لذت 

مدام در حال کش
ش دارد 

ت. کلاري در زمینه مستند هم دســتي بر آت
ش اس

بخ
هم در ایران با مستندســازهاي به نامي مثل فرهاد ورهرام کار 
ص »امام 

کرده و هــم در آمریکا فیلمبردار مســتندي در خصو
ش را برعهده 

محمد غزالي« بوده که اویدیو سالازار کارگرداني ا
داشته حتي گاهي در زمان مونتاژ مســتندهاي ایراني سري به  

ت 
ت. اما خبر جالبي که مي دهد این اس

اتاق تدوین کار زده اســ
ت 

ک فیلم مستند در سال آینده اس
ت ی

ش براي ســاخ
که در تلا

ث با 
ولي فعلا نمي خواهد جزئیاتي از آن را اعــلام کند. گرم بح

ص ســینماي مستند هستیم که محمدمهدي 
کلاري در خصو

طباطبایي نژاد دبیر جشــنواره و مرتضــي رزاق کریمي معاون 
ش آمد 

ش به ما مي پیوندند تا به کلاري خو
فرهنگي مرکز گستر

ش بین آن ها مي گذرد و بعد 
ش و ب

بگویند. چند دقیقه اي به خو
ش مي رود اما رزاق کریمي 

دبیر جشنواره براي انجام باقي کارهای
ث جالبي شکل بگیرد.

ث مي شود بح
مي ماند و ماندن او باع

ستندسازي
ت هاي آن در م

ساسی
   فیلمبرداري و ح

 
رزاق کریمي مستند را پشــتوانه اي براي ســینماي داستاني 
ت این نظریــه را تایید مي کند و 

مي داند و کلاري هــم با قاطعی
ش در جشــنواره » کَمِرایمِیج« لهستان 

ص حضور
بعد در خصو

ص سینماي مستند 
مي گوید. از اینکه امسال بخشــي مخصو

ث و تبادل نظر 
بود و در آن چهره ها و اســاتید فیلمبرداري به بح

ص اشــتراکات و تفاوت هاي فیلمبرداري در سینماي 
در خصو

س از 
مســتند و داســتاني پرداختند. کلاري مي گوید آن جا پ

ث طرح شده همه به این نتیجه رسیده اند که 
پایان بررسي مباح

ش مهمي در سینماي مستند دارد: »در فیلم 
فیلمبردار چقدر نق

ص 
ف فیلمبردار را مشخ

داستاني کارگردان تا حدود زیادي تکلی
ش 

ت. بقیه ا
ش تعیین شــده اس

مي کند و تقریبا همه چیز از پی
ت که به شــکل ایده هاي تکمیلي اضافه مي شود اما 

مواردي اس
ش 

در مســتند گاهي کارگردان نمي تواند پا به پاي فیلمبردار
ت کند.« به اینجا که رســید رزاق کریمي هم مشــتاقانه 

حرک
ت که خیلي جاها توجه 

ث بسیار مهمي اس
تاکید کرد: »این مبح

درســتي به آن نمي شــود.« کلاري این گونه ادامه مي دهد که 
ش در زمینه سینماي مستند-داستاني 

یکي از تجربه هاي خود
ش در بطن فیلم 

ت که کارگردان خود
فیلم »سلام سینما«ســ

حضــور دارد و در این شــرایط کارگردان چاره اي نداشــته جز 
ش سر 

ش اعتماد کند و بداند وقتي او حواســ
اینکه به فیلمبردار

ت که به شــکل غیرمنتظره رخ مي دهد فیلمبردار 
اتفاقاتي اس

ص این را دارد که بداند از کنــار کدام لحظات به 
قدرت تشــخی

آساني و با تامل کمتري عبور کند و کدام اتفاقات را تا انتها دنبال 
ت به دلیل اینکه در فیلم مستند امکان 

نماید. کلاري معتقد اس

ت هر 
هرگونه اتفاق غیرمنتظره و ناگهاني وجــود دارد و لزوم ثب

ت بنابراین 
اتفاق مهم از اصلي ترین ویژگي هاي مستندسازي اس

ت 
ش فیلمبردار بسیار تعیین کننده و کار او بسیار مشکل اس

نق
ت که متریال ضبط شــده در آن 

چرا که او حامل دوربیني اســ
ک مستندســاز! از نظر کلاري فیلمبردار در کار 

مي شود. فیلم ی
ش جمع باشد چرا که 

گ حواســ
ش دان

مستندسازي باید شــ
ش دادن تمام وقایع مهمي که به سوژه مربوط 

هم وظیفه پوشــ
ش به این باشد که این تصاویر او 

مي شود را دارد و هم باید حواس
ت هر 

ت باید کنار هم چیده شوند و نماهایي که او براي ثب
در نهای

لحظه استفاده مي کند باید با قبل 
و بعد از آن همخوانــي و هارموني 
دقیقــي داشــته باشــند. در بین 
ت هاي کلاري، رزاق کریمي 

صحب
یــادي مي کند از مســتندي »یاد 
و یادگار« کــه در بخشــي از آن با 
محمود کلاري بــه عنوان میهمان 
کار کرده بــوده و آن تجربه را یکي 
از حرفه اي ترین و خوشــایندترین 
ش مي داند 

تجربه هاي دوران کاري ا
ت هــاي کلاري 

و در تاییــد صحب
اضافه مي کند که در همان مستند 
هم این نکته اي که کلاري گفته را 
ک کرده 

به شــکل محسوســي در
ک جایي مي رسد 

ت. این که ی
اســ

که دیگر کارگردان هیچ اختیاري 
ندارد، مراســمي در حال برگزاري 
ت 

ت و هر لحظه ممکن اســ
اســ

س 
اتفاقي در آن رخ دهد که هیچ ک

نمي داند، هیچ کنترلي روي صحنه 
ش 

وجود ندارد و فقــط تجربه و هو
ت که مي تواند اثر را به سرانجام مطلوبي برساند. 

فیلمبردار اســ
ت 

در این حال اگر فیلمبردار کم تجربه یا کم سواد باشد ممکن اس
ت بدهید. کلاري هم ادامه مي دهد 

شما خیلي چیزها را ازدســ
ک یا چند سال صبر کني 

ت دادن ها باید ی
.»گاهي براي این از دس

ت فیلمبردار در برود دیگر 
و در برخي موارد هم اگر چیزي از دس

ت. «
ت نیس

قابل بازگش

ت همه جانبه
   حفظ انگیزه ها با حمای

 
ت که اهل 

کلاري از بین المللي ترین چهره هاي سینماي ایران اس
ت و با این ویژگي هــا قطعا در جریان 

مطالعه و تحقیق هم هســ
ف جهان قرار دارد به همین 

ت سینماي کشورهاي مختل
وضعی

دلیل از او مي پرسیم با توجه به تجربه هایي که در طول سال هاي 
ت آورده از نظر او تشــکیلات و دم و 

ش به دســ
متمادي فعالیت

ت کنند 
دستگاه دولتي که مي خواهند از سینماي مستند حمای

ش از سینما را دارند چه کاري 
ت این بخ

و داعیه دغدغه پیشــرف
ت سینماي مستند 

ت خود که همان پیشرف
انجام دهند که به نی

ت برسند. کلاري کمي فکر مي کند و مي گوید: »هر کاري که 
اس

ش 
ت ها را قوي تر کند« به نظر او مهم ترین بخ

ساختار و زیرساخ
ش را سینماي 

ت که نام
سینما در هر گوشه از جهان،  بخشي اس

ف فیلمسازي مستقیم و 
مستند گذاشــته ایم و گونه هاي مختل

ف 
غیرمستقیم از سینماي مســتند ارتزاق مي کنند. با این تعری

ک به 
ش انجام شود کم

ت در این بخ
هر کاري که براي پیشــرف

ت. با این حال کلاري معتقد 
رشد کلي سینماي هر کشوراســ

ت که وظیفه آن را 
ت هاي آموزشي بخشي اس

ش حمای
ت بخ

اس
ش از هر چیز خود 

ک باید عهده دار باشند و حتي بی
مراکز آکادمی

ف 
ش از طرق مختل

ش را در آن بخ
ش کند خود

فیلمساز باید تلا
ت 

ش آثار مستند عرصه اي اس
به روز کند ولي عرصه تولید و نمای

ش نتواند خیلي در آن 
که شاید فیلمساز مســتند با اتکا به خود

ث ایجاد 
ت مي تواند باع

ش حمایتي دول
ت که نق

جلو برود، اینجاس
ش شود. به 

ش بیني فیلمساز به ادامه مسیر و کار
انگیزه بالا و خو

اعتقاد کلاري زماني که فیلمساز در درازمدت با نبود زمینه هاي 
ش مواجه شود 

ش اثر
ش و حتي فرو

ب براي عرضه، نمای
مناســ

ش را براي بهتر جلو رفتن حفظ کند. 
نمي تواند انگیزه های

ستند
ت سینماي م

شرف
   صبر و حوصله نیاز پی

 
ش نقبي به ســینماي مســتند 

ت های
کلاري در تکمیل صحب

ت کنیم که در 
ت کمي دقــ

جهان مي  زند و مي گوید کافي اســ
ت آثار مستند هزینه هاي کلاني 

سینماي جهان چقدر پاي ساخ
ت 

مي شود. هزینه هاي گزافي که مطمئنا اگر امیدي براي بازگش
ت این 

ت هیچ  زمانی براي ساخ
سرمایه تولید آن ها وجود نداشــ

ک 
آثار صرف نمي شد. بیشتر شــدن صبر و حوصله براي تولید ی

ت 
ت که کلاري معتقد اس

اثر فاخر مستند هم از دیگر نکاتي اس
ت 

باید در بین سینماگران و البته مدیران سینماي مستند تقوی
شــود. به گفته او بسیاري از مســتندهایي که در جهان ساخته 
ب را حیرت زده مي کند پروسه تولیدي چندین 

مي شود و مخاط
ت شما 

ساله دارد که گاهي به 10 ســال هم مي رسد ولي در نهای
ک و کامل ترین 

با اثري مواجه مي شــوید که از عالي ترین تکنی
ص ســوژه مورد نظر برخوردار 

و جامع ترین اطلاعات در خصو
هســتند. او تاکید مي کند صــرف هزینه زمانــي و مالي براي 
ت اثري را تولید مي کند که مي تواند 

ک مستند در نهای
ت ی

ساخ
مخاطبي بسیار فراتر از مخاطبین بومي داشته باشد، اتفاقي که 
ص بسیاري از مستندات تولید شده در سطح سینماي 

در خصو
ت. 

ت اس
جهان قابل روی

ستندسازي باید تبدیل به شغل شود
   م

 
ک مستندســاز و عوامل تولید مستند به 

»باید شرایطي براي ی
ک شغل و حرفه 

وجود بیاید که آن ها مستندسازي را به عنوان ی
گ سینماي مســتند ایران از نظر کلاري 

ف بزر
نگاه کنند.« ضع

ت که به دلیل نبود اطمینان از ثبات در درآمد بسیاري از 
این اس

مستندسازان به کارهاي جانبي مشغولند و هر از چند گاهي اگر 
ت خالي پیدا کنند به آن روي مي آورند در حالي که در سراسر 

وق
جهان مستندساز به عنوان شــغل و حرفه اي که اتفاقا مي تواند 
پردرآمد هم باشــد به مستندســازي نگاه مي کند. مي گوییم 
ک شــغل پردرآمد 

یعني واقعا مستندســازي بالقوه مي تواند ی
ب بگیرد؟ پاسخ مي دهد اگر این گونه نبود که این همه هزینه 

لق
ش مســتند 

ش نمي شــد. او ادامه مي دهد همه دنیا کم و بی
برای

ت چرا 
ک اقبال معمولي اس

مي بینند و این اقبال چیزي فراتر از ی
که حداقل در آمریکاي شمالي بسیاري از شبکه هاي پربیننده 
ت آثار نمایشي پرهزینه از قبیل فیلم 

که عمده فعالیتشان ساخ
ت مستندهاي اختصاصي براي 

و سریال و برنامه هاي ترکیبي اس
ت و البته پرهزینه 

خودشــان تولید مي کنند که بســیار باکیفی
هســتند. یعني توجهي که الان در جهان به ســینماي مستند 
ت. همین 

مي شود توجه بسیار قابل قبول و در حال افزایشي اس
مي تواند دلیلي باشد براي اینکه در کشــور خودمان هم نگاه به 
ش جدي تر باشد. کلاري مي گوید 

ش از پی
مقوله مستندسازي بی

ت و زوم شدن روي 
حتي در تلویزیون خودمان هم فارغ از کیفی

ص آثار مستند داریم 
ک شــبکه مخصو

جزئیات خوب و بد، ما ی
ت مستند در کشــور خودمان هم 

ک اهمی
که این نشــان از در

مي دهد که فقط باید این توجه هر روز بیشتر، دقیق تر، به روزتر و 
با برنامه ریزي بلندمدت تري شود. 

   پرانرژي تا آخرین لحظه
 

س مي کنیم که انــرژي فیلمبردار 63 
کم کم خودمان احســا

ک روز ســنگین کاري در حال 
س از ی

ساله ســینماي ایران پ
ت. این مي شــود که رزاق کریمي از حضور او در 

تمام شدن اس
جشنواره تشــکر مي کند و از کلاري خداحافظي مي کند. بعد 
س جشنواره به 

کلاري را براي قرار گرفتن جلوي دوربین عکا
ت مي کنیم که آن جا هم او 

طبقه پایین سینما فلسطین هدای
س مي خواهد جلوي لز 

سعي مي کند هر مدل فیگوري که عکا
او بگیرد و بعد هم او را تا دم در سینما فلسطین بدرقه مي کنیم 
ت خواب و تجدید 

ش حداقل چند ساعتي فرص
تا به قول خود

ش را داشته باشد.
قوا براي کار

ي
ي فرار از حد و اندازه جهان

جوان های
ب دیجیتال؛ تیغ دو لبه

انقلا
ستند و داستاني 

به نظرم استعدادهایي که در سینماي م
ستند در دنیا کم نظیرند و این چیزي که مي گویم 

ایران ه
ت. من 

ت مرســوم در این زمینه اس
به دور از تمام تعارفا

چندین و چند تجربه کار با گروه هایي را داشته ام که حتي 
ک ایراني در بین آن ها حضور نداشــته و آن تیم یکي از حرفه اي ترین 

ی
ســتم 

ف بوده اند ولي اصلا نمي توان
تیم هاي فني در زمینه هــاي مختل

ســازي خودمان حضور 
آن ها را با بچه هاي جواني که در تیم هاي فیلم

ت فني اي که 
ت و کمبود امکانا

ف نظر از محدودی
سه کنم. صر

دارند مقای
ك و فهم جوان هاي 

ت و در
در ســینماي ایران وجود دارد به لحاظ خلاقی

ت شما نگاه کنید که 
ستند. در همین زمینه امکانا

ایراني جزو بهترین ها ه
ك امکاناتي که در اختیارشان 

چگونه این جوان ها بالاترین بهره را از اند
قرار مي گیرند مي برنــد. در این زمینه به نظرم بچه هــاي ما عالي عمل 
ش هاي 

س ترین بخ
سا

ت که حتي در ح
ب این اســ

کرده و مي کنند. جال
ت جوان هاي ما نه تنها همپاي 

فیلمبرداري که رشته تخصصي خودم اس
ت مي کنند بلکه گاهي فراتر از آن عمل کرده اند.

سینماي جهان حرک

ک سري 
ب دیجیتال و سهل الوصول تر شدن فیلمسازي ی

انقلا
ت. متاسفانه گاهي 

ساده انگاري هایي را وارد سینماي کرده اس
مي بینیم این تصــور  در برخي به وجود آمــده که هر آن چه 
ت تبدیل شــدن به 

اطراف و پیرامون ما اتفاق مي افتد قابلی
ت و به 

ت که این هم بخشــي از مستند اس
ت اس

ک اثر مستند را دارد. درس
ی

ت بین فیلمي که 
ت فرق بسیاري اس

ت اما در حقیق
نام وقایع نگاري معروف اس

ک اتفاق رخ داده در 
ت و فیلمي که تنها برگرفته از ی

داراي اندیشه و فکر اســ
ت اما به نظرم 

ث من مقایسه یا رد وقایع نگاري نیس
ت. بح

ص اس
ک شخ

اطراف ی
س شود که هر اتفاقي مي تواند توسط موبایل 

اگر این تفکر در مستندسازي اسا
ت 

ض خطرناکي براي کلی
ک اثر مستند شود عوار

ت و بعد هم تبدیل به ی
من ثب

سینماي مستند دارد. این گونه فیلم ها براي دیده شدن، یا نظر گرفتن از چند 
ش در جمع هاي کمي کمتر خودماني و تشــویق شدن توسط 

نفر یا حتي نمای
ت سینماي مستند مراحل زیادي وجود دارد که اثر 

ب باشد ولي در ذا
آن ها خو

س به نظرم نباید این سهل الوصول شدن 
ب مستند بگیرد پ

به معناي واقعي لق
ش به ساده انگاري منجر شود. 

ت تصویر نتیجه ا
ثب

1
2

س ترین 
در حسا

ش هاي 
بخ

فیلمبرداري كه 
صي 

ص
رشته تخ

خودم است 
جوان هاي ما 

نه تنها همپاي 
سینماي جهان 
حركت مي كنند 
بلکه گاهي فراتر 

از آن هم عمل 
كرده اند
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»آنا« به زبان ترکی دو معنی می دهد. یک 
معنی آن یعنی مادر و معنی دیگرش زمین 
است. قهرمان های داستان پسربچه هایی 
هســتند که در بیــن خرابه هــای بعد از 
زلزله ســال 91 روســتایی در ورزقان به 
دنبــال تلویزیون بــرای تماشــای بازی 
تراکتورسازی هســتند. در طول فیلم که 
پسر بچه ها به دنبال تلویزیون می گردند به 
موضوع مادر و دخترهایی که کشته شدند 
هم پرداخته شــده اســت. این پسربچه ها 
بهانه ای هســتند تا به نوعی بر روی مادرها 
تمرکز شــود. چون آن زمان که زلزله آمد 
مردها و پسرها بر سر زمین های کشاورزی 
بودند و بیشــتر زنــان در ایــن زلزله جان 
خودشان را از دست دادند. »آنا« چهارمین 
فیلم من به حســاب می آید و این فیلم که 
ساخت اش دو ســال به طول انجامید 51 
دقیقه اســت. برای من ایده فیلم مهم بود 
و ســعی کردم با بچه ها آنقدر خوب ارتباط 
برقرار کنم تا فیلم و داســتان را باور داشته 
باشند. »آنا« با همکاری بچه های زلزله زده 
ساخته شد. دوربین یک چهارم از فیلم در 
دست بچه هاســت. یعنی به گونه ای است 
که آنها فیلم را می ســازند. بچه ها به مردم 
روستا و کســانی که به آنجا آمده اند اعلام 
می کنند این ما هســتیم کــه داریم فیلم 
می ســازیم. ایده اولیه ام هــم همین بود تا 
بچه ها باور داشته باشــند و با من همکاری 
کنند. شاید به خاطر اینکه توانستم خوب 
با آنهــا ارتباط برقــرار کنــم از چهارمین 
ســاخته خودم راضی باشم. همچنین باید 
سپاسگزاری کنم از همکاری بسیار خوب 
مردم زلزله زده روســتای باجه باج و تمام 
عزیزانی که در ســاخت »آنــا« همراه من 
بودند، به خصــوص اســتاد نازنینم آقای 
محمدرضا اصلانی که شــاید اگر ایشــان 
نبود نمی تواســتم این فیلم را به سرانجام 

دلخواه برسانم. 

ند
ست

م
ند
 بل

لطفا پیرامون فیلم جدیدتان توضیح دهید. 
فیلم »سفر به آمادای« چهارمین فیلم من است که در جشنواره 
شرکت دارد. پیش از هر چیز باید بگویم »آمادای« به معنای محل 
تجمع مادهاست. این نام هشــتصد سال پیش از میلاد مسیح در 
کتیبه »تیگلتســر اول« ـ پادشاه آشــورـ آمده و نخستین نامی 
است که به طور رسمی به این ســرزمین اطلاق شده است. البته 
»همدان« در طول تاریخ نام های دیگری هم داشــته است مانند 
امدانه و یا »هگمتانه« که همگی آنها به نسبت جدیدتر هستند. 
موضوع این فیلم تاریخی نیســت واین نام زیبا بهانه ای برای آغاز 
یک سفر رویایی به این سرزمین باستانی است. باید گفت اگرچه 
آوازه این سرزمین به علت تاریخ کهن آنست لیکن جاذبه طبیعی و 
متنوع آن نیز از جایگاه مهمی برخوردار است. این استان از یکسو 
کوهی باشکوه بنام الوند با بلندای 3584 متر را در خود جای داده 
و از سویی دیگر دشت ها و بیابان های وسیع فلات داخلی ایران را 
در پیش روی خود دارد. این طیف وسیع زیستگاه ها که از مناطق 
مرتفع کوهستانی تا ســرزمین های پست تغییر میکند فرصتی 

کم نظیر برای حیات موجودات مختلــف فراهم آورده تا تابلویی 
سحر انگیز از حیات وحش در این گوشه فلات ایران ترسیم شود. 

 چطور شــد که اســتان همدان برای ساخت فیلم 
انتخاب کردید؟

خب من در مرکز ســیمای اســتان ها با دو فیلم قبلی شناخته 
شــده بودم و بر اســاس نمره هایی که در ارزیابی سازمان کسب 
کردم و همین طور رتبه هایی که در دو جشــنواره متوالی فجر و 
سینماحقیقت به دســت آوردم، مورد توجه مدیران شبکه های 
مختلف استانی واقع شــدم و از من دعوت به عمل آوردند که در 
آن اســتان ها فعالیت کنم. من پس از بازدید کوتاهی که از استان 
همدان داشتم متوجه شــدم زمینه و استعداد قابل توجهی برای 
ساخت فیلم وجود دارد و به همین دلیل به پیشنهاد شبکه استانی 

همدان پاسخ مثبت دادم. 
در پروســه تولید، چقدر مطابق خواست و سلیقه 

سفارش دهنده پیش رفتید؟
خیلی پرسش خوبی بود. آقای میسر مدیر محترم صدا و سیمای 

 دیوید آتنبروی
 آینده خواهم بود!

فرشاد افشين پور در مستند »سفر به آمادای«، به بررسی گونه های مهم جانوری و 
زيستی استان همدان پرداخته. توليد اين فيلم بيست ماه طول كشيده و كارگردانش 

می گويد بهترين تصاوير موجود از حيات وحش ايران را در فيلمش ثبت كرده است

وقتی نام مستند به میان می آید، عموم مردم بی درنگ مســتندهای حیات وحش را که به طور معمول از شبکه های 
تلویزیونی پخش می شود،  به خاطر می آورند. این گونه از مستندها در تمام نقاط دنیا بیشترین هواداران و تماشاگران 
را دارد. در ایران نیز تعداد انگشت شــماری از مستندسازان به شــکل حرفه ای در این عرصه فعالند و تا کنون آثار 
دیدنی و قابل توجه ای تولید کرده اند. از جمله موفق ترین مستندسازان کشور، فرشاد افشین پور است که پیش تر با 
آثاری مانند »دنا«، »زندگی در قلب دنا« و »پرندگان در سرزمین برف و آفتاب« خود را به مخاطبان حرفه ای مستند 

شناسانده بودند. او امسال با واپسین ساخته اش »سفر به آمادای« در جشنواره سینماحقیقت حضور دارد.

احمدرضا حجارزاده
am.mehr289@gmail.com

مادران به 
روایت فرزندان
 ادای دين عسل غريب به

مادران  زلزله زده  آذربايجان 

      نام فیلم: آنا
      کارگردان: عسل غریب

      درباره فیلم: »آنا« فیلمی درباره امید 
به زندگی بعد از وقوع زلزله اســت. داستان 
روایتی از چند پســر بچه یک روســتای 
زلزلــه زده آذربایجــان شــرقی، منطقه 
ورزقان در سال 91 اســت. این پسر بچه ها 
بین خرابه ها به دنبال یک تلویزیون ســالم 
هســتند تا بازی تراکتورســازی تبریز را 
ببینند. تمرکز فیلم بیشتر بر روی مادران 
و زنانی است که در این زلزله جان خود را از 

دست دادند. 

ان
فه
اص
د    
ستن

م

ران
ی ای

ما
سین



11

No
.7

  S
at

,6
th

 D
ec

   
20

14
C

IN
EM

A 
VE

R
IT

E 
Ira

n 
In

te
rn

at
io

na
l D

oc
um

en
ta

ry
 F

ilm
 F

es
tiv

al
Ira

ni
an

 ci
ne

m
a

تی
دس
یع 

صنا
ند 

ست
م

Farshad Afshinpour studies different, important 
species of Hamedan Province in ‘Journey to Am-
adai’. It took about 20 months this full-length 
documentary to be made. The director claims 
that he has captured the best existing footage 
of Iran’s wild life in his documentary to this day. 
When it comes to documentary, most people im-
mediately remember the documentaries about 
wild life presented on different TV channels. This 
kind of documentary attracts a wide range of au-
diences all around the world. In Iran, there are 
also a handful of documentary filmmakers who 
professionally work in this field and have made 
some spectacular and remarkable works so far. 
Afshinpour especially believes in his recent work 
as a film which is comparable to its international 
counterparts. According to his own words, Af-
shinpour wants to become a credible documen-
tary filmmaker of Iran.     

A Journey    to
 Iran’s Wild Life

مرکز همدان بنا به اطلاع قبلی، کاملا با ســبک فیلمسازی مورد 
علاقه من آشــنا بودند و می دانســتند تخصص من در ساخت 
فیلم های حیات وحش و معرفی تنوع زیســتی مناطق مختلف 
ایران است. ایشان از دغدغه ها واهداف ما به خوبی اطلاع داشتند 
و به همین خاطر دســت ما را باز گذاشــته و فضای مناســبی را 
برای اجرای ایده های ما مهیا  کردند. البته ایشــان پیشنهادها و 
توصیه هایی هم به ما ارائه نمودند. ایشان نقطه  نظرهایی پیرامون 
پرداخت توامان به سیمای طبیعی، جاذبه های گردشگری و تنوع 
زیستی استان همدان داشتند. ما در این جلسه ساعاتی را به بحث 
نشستیم و هدف این بود که به این نتیجه برسیم، چگونه می توان 
ســاختاری را برای فیلم تعریف کرد که هم تلویزیونی باشــد و 
ســینمایی، یعنی در قالب هر دو قاب جای بگیرد و مورد استفاده  
مخاطبان هر دو گروه قرار گیرد. تا آنجا که وجه هنری فیلم اجازه 

می داد نظرات مدیر محترم شبکه را لحاظ کردیم. 
تولید »ســفر به آمادای« از زمان آغاز پژوهش ها تا 

تدوین نهایی چقدر طول کشید؟
فیلم از اسفند 91 کلید خورد و پروسه ســاخت آن تا مهرماه 93 
به طول انجامید. یعنی ما 20 مــاه درگیر اجرای این پروژه بودیم. 
این فیلم بواقع یکــی از ســنگین ترین و پرخرج ترین فیلم های 
سینمای مستند ایران بوده اســت. کار تصویربرداری این فیلم 
12 ماه و مراحل نگارش متن و تدوین آن نیز هشــت ماه به طول 
انجامیده است. خوشبختانه از همان ابتدای امر دوستان خوبی در 
همدان پیدا کردیم که ما را در جریان نتایج پژوهش های چندین 
ساله خود قرار دادند. اگر محبت ها و دلسوزی های آنها نبود معلوم 
نبود زمان ســاخت فیلم چقدرطولانی تر می شــد. برخی از آنها 
دانشگاهی بودند و بعضی دیگر طبیعت گرد. جا دارد از جناب آقای 
مهندس محمد جعفرعلیزاده که اســتاد دانشگاه آزاد و موسس 
موزه حیات وحش استان همدان هستند و در بخش تحقیق درباره 
پســتانداران به ما کمک های فراوان کردند تشکر ویژه ای داشته 
باشیم. همچنین از دکتر آریا شفایی پور که پژوهش های مربوط 
به بخش پرندگان را بر عهده داشــتند و نیز آقای محمد اصغری ـ 

هواشناس مشهور کشورمان سپاس ویژه ای داریم. 
چه ویژگی های بارزی در فیلم مســتند شما وجود 

دارد؟
در این فیلم تصاویر هوایی منحصربه فردی از طبیعت به نمایش 
گذاشته شده که تاکنون در هیچ فیلم ایرانی سابقه نداشته است. 
چیزدیگری که در فیلم ما دارای اهمیت اســت، این است  که تا به 
حال تصاویر خوبی از گونه هایی مانند گرگ خاکســتری و عقاب 
طلایی وجود نداشت و ما توانســته ایم تصاویر بسیاری خوبی از 

مراحل تولــد و پرورش توله ها و جوجه های ایــن دو گونه را ثبت 
کنیم. حتی تصاویری ناب که ممکن اســت در مســتند دنیا هم 
سابقه نداشته باشد، را به ثبت رسانده ایم. از جمله تصویر جدال دو 

جوجه عقاب و کشته شدن یکی توسط دیگری...!
با توجه به اینکه در کشــور ما ساخت آثار مستند 
شرایط دشــواری دارد، آیا صرفِ مدت زمان 20 ماه 

برای تولید یک مستند، کمی طولانی نیست؟
20 مــاه کار برای ســاخت یک مســتند حیات وحــش، زمان 
غیرمعقولی نیست. اگر به فیلمسازهای بزرگ دنیا مانند »دیوید 
آتنبرو« نگاه کنید متوجه می شوید که گاهی پس از سه یا چهار 
سال فیلم تولید می کنند. پس جای نگرانی نیست که تولید فیلم 
ما طولانی شده است. اگر فیلم در کمتر از این زمان ساخته می شد، 

باید به کیفیت آن شک کرد. 
فیلم تان در قیاس با نمونه های مشابه ای که درباره 
محیط زیست و حیات وحش ساخته شده اند، از چه 
ویژگی های مهمی برخوردار است؟ در مقایسه با آثار 
مستند جهانی، مستند »ســفر به آمادای« در چه 

سطح و جایگاهی قرار می گیرد؟
من همیشه در مصاحبه هایم گفته ام عاشق آثار »دیوید آتنبرو« ـ 
مستندساز انگلیسی ـ هستم که به اعتقاد من بهترین و کامل ترین 
فیلم های حیات وحش دنیا را می ســازند. من ایشــان را الگوی 
خودم قرار داده ام. اگرچه تا رســیدن فیلم هایم به استانداردهای 
بین المللی کمی فاصله وجود دارد اما با اطمینان به شما می گویم 
که من و گروهم تمــام نیرو و قدرت خود را بــکار خواهیم گرفت 
تا در مستند حیات وحش ایران تحولی ایجاد کنیم. ما آرزوهای 
بزرگی داریم و تا نیل به آن از پای نخواهیم نشست. به گواه و شاهد 
کارشناسان مختلف ما نخستین کسانی بوده ایم که طلسم نبود 
تصاویر خوب حیات وحش را در ایران شکسته ایم و به این موضوع 
افتخار می کنیم. فکر می کنم در فیلم »سفر به آمادای« تصاویری 
بسیار متفاوت تر از آنچه که تاکنون در سینمای ایران ثبت شده 
بدســت آمده و نقطه آغاز تاریخی جدید و رو به جلو در سینمای 
ایران محسوب خواهد شــد. از این به بعد دوســتان و همکاران 
مستندساز که می خواهند به سینمای حیات وحش ایران کمکی 
کنند، باید به این فیلــم رجوع کنند و دیگر هیــچ بهانه ای برای 
عدم انجام یک کار خوب وجود نخواهند داشــت. آنها دیگر نباید 
بهانه کنند که مثلا امکانات وجود ندارد و یا اینکه گناه را به گردن 
طبیعت مظلوم ایــران بیندازند. این ســرزمین یکی از بکرترین 
مناظر طبیعی دنیا را در اختیار دارد و جا دارد کارهای استاندارد و 

جهانی در خور و شان آن انجام گیرد.

تاثیرگذاران     هنر 
قالیبافی     معاصر

روايت علی جلالی از 
چگونگي ساخت عمو اغلی

وقتي پیشنهاد مســتندی درباره 
ســاخت قالی داده شــد یک ماه به 
دنبال ایده برای ســاخت مســتند 
بــا ایــن موضــوع بودیــم. در این 
ســیر متوجــه شــدیم قالی بافی 
ماننــد هنرهــای دیگر یکســری 
هنرمند شــاخص مانند نقاشــی 
 و مجسمه ســازی دارد؛ از جملــه 
عمــو اغلی هــا. آن هــا هنرمندان 
شــاخصی در تاریخ معاصــر ایران 
هســتند که حق شــان به خوبي ادا 
نشــده. عمو اغلی ها دو برادر بودند 
که یکــی از آنهــا 1316 و دیگری 
ســال 1336 فوت می کنند. ترک 
تبار بودند و بزرگ شــده مشــهد. 
به خاطــر کیفیت کارشــان مورد 
توجه دربار قــرار می گیرند و برای 
خانواده پهلــوی و آســتان قدس 
رضوی فرش می بافنــد. به همین 
جهت تاثیر مهمی بر روی قالی بافی 
معاصر ایران گذاشتند. عمو اغلی ها 
فامیل دیگری داشتند. بعد از اینکه 
قالی باف های بزرگی می شوند برای 
خودشان یک اسم انتخاب می کنند 
و چون ترک بودنــد کلمه عمو اغلی 
را برمی گزینند که بــه زبان ترکی 
یعنی پســرعمو. اما در زبان ترکی 
یک لقب قابــل احترام اســت و به 
بزرگان و اشــخاصی که دارای شأن 
اجتماعی هســتند نیــز این کلمه 
اطلاق می شود. اطلاعات درباره عمو 
اغلی بسیار کم است و به همین دلیل 
مجبور شــدم چندین ماه در مشهد 
باشم و درباره این دو برادر تحقیقات 
مفصلي انجام دهم. خوشــبختانه 
حاصل کار رضایت بخش اســت و 
امیدوارم ســهمي در شناســاندن 
این هنرمندان بزرگ داشــته باشد. 
به نظرم همه مخاطبان از تماشــاي 
فیلم لذت مي برند چون مستقیما با 
هنري ارتباط دارد که ریشه اش در 

فرهنگ ما ایراني ها است. 

    نام فیلم: عمو اغلی
   کارگردان: علی جلالی

   درباره فیلم: عمــو اغلی ها دو 
برادر بافنده قبل از انقلاب هســتند 
کــه علي جلالــي زندگــي این دو 
هنرمنــد تاثیرگــذار در قالی بافی 
معاصر ایران را ســوژه فیلمش قرار 
داده. مستند بیشــتر به نحوه تولید 
قالی هایشــان توجه کرده و سعي 
شــده نگاهي اجتماعي هم داشته 
باشــد. عمو اغلی اولین مســتند 
بلند علی جلالی اســت که پیش از 
این تجربه ساخت چند فیلم کوتاه 

داشته. 
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Mohamamd Reza Hafezi 
tells the story of transfer-
ring a school to an impassi-
ble district in Lorestan Prov-
ince. He puts emphasis on 
the Iranians’ tremendous ef-
fort to gain knowledge and 
become literate. ‘Lir’ which 
mean stone house presents 
the efforts of a teacher who 
decides to build a school 
in a far village without any 
facility. 

Passion for 
Knowledge

»خورشید، باغ و پنجره« مستندی درباره 
روستای هزاوه در حوالی شهرستان اراک 
در استان مرکزی است که بخش مهمی  از 
اقتصاد مردمش با انگور می گذرد اما بیش 
از آن که درباره روستای هزاوه و محصول 
آن انگور باشد، به موضوع میراث فرهنگی 
نگاه دارد و اینکه مردمی  که در این روستا 
زندگی می کنند، نمی دانند تاریخشــان، 
ظرفیت و استعداد منطقه شان چیست. در 
واقع انگور محور اصلی این مستند نیست 
و تاریخ، اســطوره و میراث فرهنگی در آن 
نقش اصلــی را بازی می کننــد. »هزاوه« 
در نزدیکی شــهر محل سکونت من یعنی 
اراک واقع شده اســت. همه می دانستیم 
که این روستا چه شــرایط اقلیمی  دارد و 
مدت زیادی بود که ذهنــم درگیر فضای 
این منطقه بــود. اما صــرف معرفی یک 
روســتا و محصولش یعنی انگور برای من 
جذابیت نداشــت و دنبال چیــز دیگری 
بودم. ایــن منطقه در تابســتان ها به یک 
بهشت تبدیل می شــود و در زمستان ها 
بهشــت از آن جا رخت برمی بندد و مردم 
بدون اینکه به چرخش زمــان فکر کنند، 
سرخوشــانه و بی فلســفه در این بهشت 
زندگی می کننــد و از آن لــذت می برند 
و در آن زندگــی می کنند. ایــن نوع نگاه 
مردم برایم جالب بــود و در واقع کار را در 
بســتر بومی  شناسانه ســاختم. به اعتقاد 
مــن آن چه در این روســتا می گذشــت 
ظرفیت نهفته ای بــود که هیچ وقت فعال 
نشــده. انگور در دوران باســتان جایگاه 
ویژه ای داشته اســت و شاید این محصول 
در روستا می توانســت به آیین های ویژه 
انگور بیانجامد که هیچ وقت این طور نشد. 
بخش مهمی  از میراث مــا میراث معنوی 
اســت که به آن بی توجهی می شــود. در 
»هــزاوه«  هم این میــراث معنوی وجود 
دارد اما به آن توجهی نمی شود؛ چند سال 
پیش جشــن انگور به شکل رسمی  برگزار 
شــد که چون جوشــیده از فرهنگ نبود، 
ماندگار نشد. مســئله اصلی فیلم هم این 
است که چرا مثلا در ارومیه که با انگورش 
شناخته می شــود، آیین های مختلفی با 
محوریت این میوه برگزار می شود؛ اما در 
هزاوه هیچ آیینی متناســب با انگور شکل 
نگرفته اســت؟ هزاوه برای من موضوعی 
برای طرح مســئله کلی تــر یعنی میراث 

فرهنگی است. 

یک میراث نهفته
 »خورشيد، باغ و پنجره«

به روايت سعيد شاه حسينی

    نام فیلم:  خورشید، باغ و پنجره
 کارگردان: سعید شاه حسینی

 درباره فیلم: »خورشید، باغ و پنجره« 
داستان یک روستا در حوالی اراک است؛ 
هزاوه، جایی که قدم به قدم انگور از شاخه 
می آویزد. بهشــتی از انگور کــه به اندازه 
ارومیه انگورش شــناخته شده  نیست اما 

بیراه نیست اگر آن را شهر انگور بنامیم.

سرسختي براي کسب علم 
محمدرضا حافظي در مستند »لير« ماجراي انتقال و برپايی يك مدرسه  در منطقه اي 

صعب العبور در لرستان را به تصوير كشيده

»لیر« به چه معناست؟
خانه سنگي. مستند »لیر« تلاش یک معلم عشایري را نشان 
مي دهد که همراه با عشــایر یک منطقه براي ســاخت یک 

مدرسه اقدام مي کند. 
ویژگي این منطقه چه بود که ساختن مدرسه اش 

جذاب به نظر مي رسید؟
روســتاي کومیــه در نقطــه صعب العبوري قــرار دارد که 
از آخریــن محلي که ماشــین هاي مخصوص کوهســتان 
مي توانند بروند، 2-3 روز کوهپیمایي لازم اســت و هیچ راه 
ارتباطي دیگري ندارد. مردم آنجــا هیچ راه ارتباطي خاصي 
ندارند و به صورت کوچ عشــایر با حیواناتشان در این مکان 
رفت و آمــد مي کنند. امکانات ارتباطي چــون تلفن و تلفن 

همراه دارد اما راه ارتباطي خیر. 
شما چطور از این اتفاق با خبر شدید؟

من در آن منطقه بــودم و به صورت اتفاقي ایــن موضوع را 
متوجه شدم. کار انتقال مدرسه آغاز شده بود و اتفاق در حال 
رخ دادن بود و ناگزیر بودم از همان فرصت براي تصویربرداري 
استفاده کنم. فرصت اینکه بازگردم و وسایل بیشتر یا حتي 
عوامل راه همراه خود داشته باشــم را نیز نداشتم. به همین 
دلیل اتفاقات کاملا مســتند شــکل گرفت و تنها تاثیر من 
انتخاب زوایاي دوربین بود و تلاش مي کردم زوایاي درستي 

را انتخاب کنم و به انتهاي کار فکر مي کردم. 
این منطقه در کجا قرار دارد؟

یک منطقه کوهســتاني در مرز لرســتان و خوزســتان در 
منطقه الیگودرز. منطقه اي اســت پر از روستاهاي با فاصله 
از هم که هر کدام چند خانوار دارند. روستایي که من در فیلم 
نشــان مي دهم 17 محصل ابتدایي داشت و قرار بود قطعات 
پیش ساخته به آن برده شــود و از میانه راه خود مردم آن را 
تحویل بگیرند و مدرسه را سرپا کنند. من هم در این مسیر و 

سختي هاي آن همراهشان شدم. 
به جز سختي مسیر چه ویژگي جالبي در این کار 

دیدید؟
براي من جالب تضاد بین عمل مردم و زندگیشان بود. ظاهر 

زندگیشان را ببینید متوجه شوید که بسیار محروم هستند و 
به نظر ما مي رسد که باید بیشتر به فکر قوت روزانه شان باشند 
اما دیدم که با اصرار به باسواد شدن بچه هایشان فکر مي کنند. 
این ماجرا در خود یک تضاد داشــت. تضادي که سرسختانه 
شکل گرفت براي من جالب بود که چطور این همه خودشان 
را آزار مي دهند بــراي اینکه بچه هایشــان درس بخوانند و 
چقدر این مسئله برایشان مهم است. مي دیدم که آدم هایي 
که شــاید هنوز صفات انساني شان دســتخوش ناملایمات 
شهري نشــده اســت  در منطقه اي بکر زندگي مي کنند و 
صفات انســاني بکري دارند. روحیه مردم که صادقانه براي 

بچه هایشان زحمت مي کشیدند برایم جالب بود.

شاید زیاد دیده باشیم عکس مدارســي که با کمترین امکانات در یک منطقه دور از شهر شکل گرفته اند و با چند 
دانش آموز سرپا هستند. یا مسیر رفت و آمد دانش آموزان یک روستا تا مدرسه شان،  مسیري سخت و حتي خطرناك 
است. این عکس ها و یا حتي فیلم هایي در این باره اگر دیده باشــیم همیشه تحسین مان را بر مي انگیزانند که چه 
خوب، با این همه سختي هستند عده اي که به دنبال دانش باشند. اتفاقي مشابه این بار دست مایه ساخت یک مستند 
شده است؛ محمدرضا حافظي در مستند »لیر« مدرسه دار شدن یک روستاي صعب العبور را نشان مي دهد که تنها 
راه ارتباطي اش یک مسیر کوهپیمایي است. روستاي کومیه جایي میان مرز لرستان و خوزستان است؛ روستایي که 

بعد از طی مسیر ماشین رو، براي رسیدن به آن دو روز کوهپیمایي لازم است. 

زهرا عباسی
abbasi2222@gmail.com  
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     بهترین شکل از عواطف زنانه
 براساس آمار ســالانه در ایران بین 40 تا 43 هزار ازدواج در سن 10 تا 14 ساله داریم که بخش 
زیادي شان دختر هستند. همچنین ســالانه 15 هزار دختر زیر 19 سال نیز طلاق مي گیرند 
و رتبه اول را در این آمار سیســتان و بلوچســتان به خود اختصاص داده است.این کارگردان 
ازدواج کودکان را به یک مبادله اقتصادي تشبیه مي کند که در ازاي آن خانواده دختر شیربها 
یا مهریه هایي با قیمت 10 تا 14 میلیون تومان دریافت مي کنند و در واقع یک خرید و فروش 

اتفاق مي افتد.

ازدواج تلخ در کمین 
 دختران این سرزمین

نوا رضواني با ساخت »عروسك ها نمي دانند« خواسته قدمي  براي نجات دختركاني كه 
در سن پايين مجبور به ازدواج مي شوند بردارد. او از اين فيلم و ويژگي هاي آن مي گويد

Nava Rezvani wanted to take 
a step in order to save the lit-
tle girls of this country who 
have no choice, unless to 
get married at an early age, 
through making a mid-length 
documentary named ‘Dolls 
Do Not Know’. It is actually 
a universal problem which 
is usually seen in less-devel-
oped countries. Rezvani tells 
the story of children who 
are suddenly forced into the 
unknown world of marriage. 
Experts states that cultural, 
economic poverty and also 
their ignorance can lead into 
the early marriage of such 
kids. The director believes 
that these little girls have 
not become that much ma-
ture to build a healthy rela-
tionship with their husbands 
from different aspects. 

A Bitter 
Innocence 

   نمایش زندگي 2 قرباني
»عروســک ها نمي دانند« با تمرکز بر زندگي و سرنوشت 
دو قرباني، آســیب هاي روحي و رواني که بعدها متوجه 
این کودکان مي شــود را بررســي مي کند: »فیلم درباره 
دو دختر ایراني و افغاني اســت که در ســن پایین ازدواج 
کرده اند و سرنوشت شــان در دو اپیزود روایت مي شود. 
یکي از این شــخصیت ها این مرحله را پشت سر گذاشته 
اســت و یکي دیگر تازه وارد این مرحله شــده اســت.« 
نوا رضواني بعد از مشــاهداتش از این اتفاق آن را ســوژه 
فیلمش کرده اســت: »آمار این گونه ازدواج ها به ویژه در 

سال هاي اخیر افزایش قابل توجهي داشته«

   ریشه یابي یک معضل
کارشناسان معمولا دو مسئله فقر اقتصادي و فرهنگي را 
دلیل اصلي ازدواج کودکان مي دانند و محل وقوع چنین 
ازدواج هایي را بیشــتر مناطق کمتر توسعه یافته معرفي 
مي کنند. اما مســئله مهم دیگر به اعتقــاد رضواني خلا 
قانوني در این زمینه اســت؛ زیرا قانون به ولي کودک این 
اجازه را مي دهد که بتواند او را در سن پایین به عقد مردي 
درآورد:  »در بســیاري از مناطقي که محل شــکل گیري 
بیشــتر این ازدواج ها هســتند، دریافت شناسنامه براي 
دختران کار ضروري نیســت و بســیاري از افراد هستند 
که نیازي به دریافت شناســنامه نمي بینند. و از ســوي 

دیگر ازدواج هاي غیررسمي  نیز بدون ثبت قانوني یکي از 
مواردي است که بسیار دیده مي شود.«  

   ناآگاهي قربانیان
رضواني که حدود دو ســال در گفت وگو با روانشناسان، 
مددکاران و ســازمان هاي مــردم نهاد فعــال در زمینه 
حمایت از زنان و کودکان در این باره تحقیق کرده است، 
بزرگ ترین آسیب این کودکان را ناآگاهي و عدم درک از 
مسئله ازدواج و زندگي زناشویي مي داند: »شخصیت هاي 
مســتند من و همچنین بســیاري از کودکان دیگري که 
درگیر ازدواج هــاي زودهنگام مي شــوند، هیچ درکي از 
ازدواج نداشــتند و مي گفتند از خریــد طلا یا لباس هاي 
نو خوشــحال هســتند اما وقتي پس از مراسم جشن به 
آن ها مي گفتند که باید پیش پســر غریبه اي زندگي کند 

یکي از معضلات دنیاي امروز ازدواج دختران و پســران و به ویژه دختران در سن پایین است که معمولا در 
جوامع کمتر توسعه یافته شاهد آن هستیم. »عروسک ها نمي دانند« ساخته نوا رضواني داستان کودکاني 
است که بدون آگاهي و هیچ شــناختي به دنیاي غریب ازدواج پرت مي شوند. کودکاني که معصومیت شان 
آماج آسیب هاي فراوان جســمي  و روحي قرار مي گیرند و خود مي توانند منبعي براي یک خلق یک آسیب 

اجتماعي در آینده باشند.

زهرا عباسی
abbasi2222@gmail.com  

که نمي شناسد دچار دگرگوني مي شــوند. این دختران 
تا پیش از این از ارتبــاط با مردهاي غریبــه و صحبت با 
آنان برحذر داشته شــده اند و به ناگاه با یک شوک عمیق 

روبه رو مي شوند که باید تنها در یک اتاق با او سر کنند.«

   آسیب هاي یک اتفاق تلخ 
مهم ترین آســیبي که رضواني در قالب روایت سرنوشت 
شخصیت هاي مســتندش به آن پرداخته است، مسئله 
روابط جنسي در این ازدواج هاست که متاسفانه کودکان 
هنوز به بلوغ و درکي از این اتفاق نرسیده اند و مي توان این 
روابط را نوعي تجاوز توصیف کرد که جسم و روح کودکان 
را مورد آســیب هاي فراوان قرار مي دهد. این کودکان یا 
به زندگي تن مي دهند و یا در مقابــل آن حالت تهاجمي  
مي گیرند که تنبیه هاي مختلــف مي تواند مجازات این 
حالت تهاجمي شان باشــد. پایین آمدن اعتماد به نفس، 
تخریب شــخصیت و آســیب هاي دیگر روحي و رواني و 
یا در ادامه فرار از خانــه، پناه بردن به دامــان اعتیاد و یا 
خیانت به همسر آسیب هایي است که انتظار این کودکان 
را مي کشــد و مي تواند تبعات بســیاري براي جامعه نیز 
داشته باشد. رضواني اما معتقد اســت بیش از هر چیز با 
ساخت مستندش خواســته گامي  براي تغییر قانون در 
این باره بردارد. او امیدوار اســت این مســتند به مجلس 
شوراي اســلامي  راه پیدا کند و نمایندگان مردم با دیدن 
آسیب هاي گفته شــده راهي براي این معضل بیندیشند 
و ســن ازدواج را حدقل به 15 و یا در صورت امکان به 18 

افزایش دهند. 
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مــن در رونــد ســاخت »مــردی 
روی ســیم« از هــر گونــه تکنیک 
مستندســازی که بتــوان فکرش را 
کرد، اســتفاده کردم. تــا جایی که 
می توانســتم این تکنیک هــا را در 
کنار یکدیگر به کار بســتم و نتیجه 
نهایــی کار بــه صــورت تلفیقی از 
بیشتر متدهای مستندسازی از آب 
درآمد. بازســازی، تصاویر آرشیوی 
و جلوه های ویــژه از جمله مواردی 
بودند که در روند ساخت این مستند 
به کار رفتند. از لحــاظ تئوریک باید 
فیلم را در قالــب گفت وگوهایی که 
فقط کله آدم هــا را نمایش می دهد، 
می ساختم. اما مورد »فیلیپ پتی« 
فرق می کرد. از او خواســتم به شکل 
عینــی ادعاهایــش را ثابــت کند. 
بنابراین، تا آن جا که می توانســتم از 
تمام امکانات یک فیلمســاز مستند 
بهره بردم. موســیقی فیلم بســیار 
تأثیرگذار است و فقط محض طنین 
انداختن در پس زمینه اضافه نشــده 
است. از سوی دیگر، بعضی ها عقیده 
دارند ریتم و ســاختار »مردی روی 
سیم« اشتراکات زیادی با تریلرهای 
ســینمایی دارد. اولیــن هدف من 
این بود که برای مخاطب نمایشــی 
جــذاب و تماشــایی را بــه تصویر 
بکشم. نمی خواســتم یک »مستند 
مسئولانه« بســازم. می خواستم از 
طریق فرم اثر، دستاوردهای فیلیپ 
را به شــکلی تمام عیار بــه نمایش 
بگــذارم. من در گذشــته فیلم های 
داستانی ســاخته ام، اما وقتی کتاب 
زندگینامــه فیلیــپ را خواندم، به 
این نتیجه رســیدم که فیلم باید در 
قالب مســتند ساخته شــود. وقتی 
با خــودش ملاقات کــردم بیش از 
پیش به این مســئله ایمــان آوردم. 
به گمانم مهم ترین دســتاورد یک 
مستندســاز در ارتباط با تجربه های 
گذشــته اش این اســت کــه بعد از 
مدتی به ساختاری برای قصه گویی 
می رســد. از آن جایی کــه در روند 
ساخت مســتند، فیلمساز با حوادث 
واقعی ســر و کار دارد و می کوشد از 
دل همین حوادث واقعی، درام خلق 
کنــد، بنابراین پیدا کــردن چنین 
ساختاری در مستندســازی امری 
ضروری و اجتناب ناپذیر اســت. این 
موضوع به فهــم فیلمنامه و کارکرد 
ســاختار فیلمنامه کمــک ویژه ای 
می کند، زیــرا در مستندســازی، 
فیلمســاز خودش را بــه آب و آتش 
می زند تا ســاختار ایجاد کند. برای 
من دقیقاً همین جنبه مستندسازی 
است که در پیوند تنگاتنگ با ساخت 

فیلم بلند داستانی قرار دارد. 

پیوند سینمای
 قصه گو  و مستند 
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    قانون متئو 
Matthe’s Law
      هلند  2012
The Netherlands 2012   

ایــن مســتند 72 دقیقــه ای را مارک 
اشمیت، فیلمساز هلندی، کارگردانی، 
نویســندگی و فیلمبرداری کرده است. 
اشــمیت در این فیلم دوســت دوران 
کودکی اش، متیو را به تصویر کشیده است؛ کسی که 
به علت ابتلا به اختلال اوتیســم، ناامیدانه می کوشد 
هرج و مرج و آشوب جهان پیرامونش را به نظم درآورد. 
کارگردان عمیق ترین و درونی ترین احساسات قلبی 
متیو را دنبال می کند. رویارویی های ویرانگر با جهان 
بیرون جایش را به مشاهده ظریف و اعترافات شخصی 
بخشــیده اســت. این فیلم در ســال 2012، جایزه 

بهترین مستند آکادمی  فیلم اروپا را کسب کرد. 

    مسیر تاکسی
 Taxiway  
       فرانسه  2013
Frnace 2013 

»مسیر تاکسی« یک فیلم 59 دقیقه   ای 
است که قصه راننده تاکسی های مهاجر را 
در خیابان های نیویورک روایت می کند. 
آلیشیا هریســون، کارگردان، نویسنده 
و فیلمبردار این مستند، با ایجاد فضای صمیمانه بین 
خودش و راننده تاکســی ها، حین گذر از خیابان ها و 
کوچه پس کوچه های نیویورک بــه قصه زندگی این 
مهاجران گوش می دهد. قصه هایی که علاوه بر ترسیم 
تصویری کلی از آینده آمریکا، خیلی دیگر از جنبه های 
زندگی شــخصی آدم ها را به چالش می کشد. مستند 
هریســون، روایت جمعی آمریکایی هــا و حدود حق 

انتخاب شان در زندگی است.
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معرفی فیلم های  امروز
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مستندسازی خارج از خانه
ورک شاپ تخصصی اووه يانسون، نماينده شبکه مستند اروپا )EDN( در دومين جلسه به 

موضوع »بازيگران كليدی بازار مستند« اختصاص داشت

دومین جلسه از ورك شــاپ تخصصی اووه یانسون نماینده شــبکه مستند اروپا در جشــنواره بین المللی 
سینماحقیقت دیروز و هم زمان با ششمین روز جشنواره هشــتم برگزار شد. کارشناس و مستندساز اروپایی 
در این نوبت به معرفی »بازیگران کلیدی بازارهای بین المللی مســتند« پرداخت و بــا ارائه تمرین های مؤثر 
شرکت کنندگان حاضر در ورك شاپ را به صورت عملی با مباحث مطرح شده آشنا ساخت. او با تمرکز بر مسائلی 
نظیر مزایای تهیه کنندگان محلی و ســه مرحله کلیدی در جذب اسپانسرهای بین المللی در بازارهای خارجی 

جلسه تخصصی دیروز را هدایت کرد.

علی اکبر دهبان
 Dehban.cinema@gmail.com



No
.7

  S
at

,6
th

 D
ec

   
20

14
C

IN
EM

A 
VE

R
IT

E 
Ira

n 
In

te
rn

at
io

na
l D

oc
um

en
ta

ry
 F

ilm
 F

es
tiv

al

    ماهی دودی
 Smokin’ Fish
        آمریکا  2012
USA 2012 

این مســتند 80 دقیقــه ای حاصل 
همکاری مشــترک لوک گریزولد-

ترجیــس و کــوری مــان در مقــام 
کارگردان است. کوری مان یک تاجر 
دمدمی مزاج است که با هر ترفندی شده می خواهد 
در آلاسکا درآمد کســب کند. او هر سال تابستان 
بساط کسب و کارش را برای مدتی تعطیل می کند 
و برای تفریح و اســتراحت به کمــپ ماهیگیری 
قدیمی  خانواده اش می رود. اما همه اینها بهانه ای 
اســت برای این که فیلم از تــلاش او و اطرافیانش 
برای حفظ پیوندشان با سنت های آمریکایی های 

بومی پرده بردارد. 

    روستای هدف
The Targeted Village
          ژاپن  2013
 Japan 2013  

میکامی  چــی، کارگردان و نویســنده 
ایــن مســتند 91 دقیقــه ای ماجرای 
مــردم روســتایی در اکینــاوای ژاپن 
را روایت می کنــد. دولــت ژاپن مردم 
روســتای »تاکائی« را به دلیل مانع تراشی ها و سنگ 
اندازی های شان محکوم کرده اســت. روستاییان با 
ساخت ســکوهای فرود هلی کوپتر در حاشیه محل 
زندگی شان مخالف هســتند و در نتیجه تصمیم به 
مبارزه می گیرند. قصه این مردم تداعی گر استراتژی 
نظامی  ایالات متحده در زمان جنگ ویتنام اســت. 
»روســتای هدف«  موفق بــه کســب دو جایزه در 

جشنواره بین المللی فیلم مستند یاماگاتا شده است. 

      مزایای تهیه کننده محلی
اووه یانسون درباره دستیابی به مشارکت در کشورهای مختلف 
برای ساخت طرح فیلم مستند گفت: » برای فاند کردن )تأمین 
بودجه( در اماکن و کشــورهای مختلف بهتر اســت که از یک 
تهیه کننده محلی اســتفاده کنیم. این مسئله طبیعی است که 
در قراردادهایی که با شبکه ها و دیگر کشورها تنظیم می کنیم، 
ممکن است شــرایط ویژه ای را در نظر بگیرند و بندهای قرارداد 
را کمی  آن طور که به شــرایط آنها نزدیک است و اهدافشان باید 
رعایت شود تنظیم می کنند. یکی دیگر از مزایای »تهیه کننده 
محلی« این اســت که به تمام ضوابط و روابط منطقه ای که قرار 
است در آن فیلمبرداری داشته باشید، آشــنا است و در گرفتن 

مجوزها کمترین زمان به هدر می رود. «

    سه مرحله کلیدی
او در ادامه با اشــاره به موارد مهم دیگر در حوزه تولید اثر مستند 
گفت: »برای ساخت فیلم در کشور های دیگر باید سه مورد را در 
نظر بگیریم. ابتدا یک تهیه کننده محلی اســت که به شــرایط و 

اوضاع آن منطقه اشراف داشته باشد، دوم استفاده از استعدادهای 
آن شهر است و سومین مورد این است که قرارداد با مسئول پخش 
داشته باشید.« نماینده شبکه مستند اروپا ادامه داد: »رسیدن به 
این سه مرحله بسیار کار سختی اســت اما باید بدانید زمانی که 

محقق شد به لحاظ مالی اتفاق خوبی خواهد افتاد.«

   نروژ؛ یک نمونه
یانسون با ذکر مثال از چند کشــور در این رابطه گفت: »به طور 
مثال کشور نروژ انواع و اقسام بودجه ها را در اختیار دارد. مثلًا یکی 
از مواردی که این کشور برایش مهم است استفاده از استعدادهای 
بومی  آن در فیلم تان اســت و یا این که در زمان ساخت فیلم در 
قسمت هایی مانند ساخت موسیقی و یا تدوین از افراد بومی  باید 
استفاده شود.« او در ادامه افزود: »کشــور آلمان هم یکی دیگر 
از کشورهای مطرح در زمینه ســاخت مستند است. همان طور 
که می دانید آلمان نه قســمت مهم دارد که گاوا این کشور را به 
نه منطقه مجزا و مهم تقسیم کرده اســت و همگی از یک قانون 

فدرال پیروی می کنند. «

     تفاهمنامه های مفید
او در ادامه کارگاه به توضیح شــرایط فیلمســازانی پرداخت که 
کشور محل زندگی شان با کشورهای مایل به همکاری در ارتباط 
هســتند و در نتیجه از شانس بیشــتری برای گرفتن مشارکت 
برخوردارند: »برخی از کشورها با هم تفاهمنامه دارند مانند کانادا 
و فرانسه به دلیل شــباهت های فرهنگی و زبانی در یک قرارداد 
با هم تصمیم گرفته اند برای فیلمسازهای یکدیگر بودجه هایی 
فراهم کنند تــا در حقیقت با ایــن روش همــکاری فرهنگی 
گســترده تری داشته باشــند. نکته بســیار مهم، این است که 
کشورهایی که در زمینه ساخت فیلم مستند همکاری مشترک 
دارند شرایطی را برای کشورهای غیراروپایی و آمریکایی در نظر 
گرفته اند که به تازگی آن را منتشــر کرده اند و با خواندن آن در 

سایت های آن ها می توانید از شرایط شان آگاه شود.

     مشارکت تلویزیونی
یانســون در ادامه تأکید کــرد: »تلویزیون ها بــرای همکاری 
مشترک شــرایط متفاوتی را به نسبت بخش خصوصی و دولتی 
برای خودشــان تنظیم کرده انــد. همان طور کــه می دانید در 
کشورهای مختلف تلویزیون های محلی و ملی نیز وجود دارد که 
هر کدام از آنها به نوعی که برنامه ریــزی کرده اند وارد همکاری 
خواهند شد. اما چیزی که بین همه آن ها مشترک است این است 
که در هنگامی که فیلمساز طرحش را به آن ها ارائه می دهد، آن ها 
قبل از هر چیز به مخاطب های شان فکر می کنند، مخاطبانی که 
اهمیت کلی دارند و از خود می پرسند: برای چه مخاطب ملی ما 

باید این فیلم را ببیند؟ و چه نفعی برایش خواهد داشت؟

The second session of EDN 
specialty workshops was 
held yesterday again by 
the presence of Ove Rishoj 
Jensen, film consultant and 
EDN’s expert. In this session, 
Jansen talked on the subject 
of key player of international 
documentary markets. He 
emphasized that filmmakers 
should look for local pro-
ducers in case they want to 
work abroad. Today, the last 
session is held, focused on 
the subject of how to reach 
a plot for documentaries.  

Useful Tips 
& Strategies
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حضور هدی  هانیگمــان، ترولس لی، فاطمه 
کریمه سونیوسل، ایتسوشی کاواسه و سایر 
میهمانان سرشــناس خارجی در ششمین 
روز جشنواره به فضای سینما فلسطین حال 
و هوای دیگری بخشــید. میهمانان با حضور 
در میان جمعیت مشتاق به گفت وگو و تبادل 
نظر بــا مخاطبان علاقه مند و فیلمســازان، 
فعــالان و دســت اندرکاران حوزه مســتند 
پرداختند. در این میان، یکی از کســانی که 
با دقت و حوصله به پرسش های اطرافیانش 
پاسخ می داد، داریو دی بلاسی، مدیر بخش 
جشــنواره فیلم مســتند روبرتو ایتالیا بود. 
به همین بهانه ســراغ او رفتیم تــا نظرش را 
درباره سینمای مســتند ایران و کم و کیف 
جشنواره ســینماحقیقت جویا شویم. دی 
بلاســی درباره انگیزه اش برای سفر به ایران 
گفت: »به نظرم، ایران از جامعه بسیار پویایی 
برخوردار است و از نظر فرهنگی بسیار غنی 
است، برای همین همیشــه دوست داشتم 
فرصتی دســت بدهد تا به این کشــور سفر 
کنم.« بلاســی که چهارشــنبه گذشته و در 
چهارمین روز برگزاری جشنواره هشتم نیز 
در میزگرد تخصصی بازار فیلم مستند حضور 
یافته بود، درباره آشنایی قبلی اش با جشنواره 
سینماحقیقت و آثار مســتند ایرانی گفت: 
»چندین سال است که به واسطه فیلمسازانی 
که آثارشان را به جشنواره ما ارسال کرده اند، 
با سینمای مستند ایران آشنایی پیدا کرده ام 
و امیدوارم فرصت تماشــای آثار بیشتری از 
ســینمای ایران را پیدا کنــم.« مدیر بخش 
سینما موزه مردم شناسی ایتالیا .... در پایان 
صحبت هایــش بــه توصیــف ویژگی های 
بارز ســینمای ایــران و جهان بینــی غالب 
فیلمســازان ایرانی پرداخت: »بزرگ ترین 
تفاوت ســینمای ایران و غرب این است که 
متأسفانه تمرکز فیلمســازان غربی عمدتاً بر 
مســائل اقتصادی و تبلیغاتی است و سرعت 
حرف اول را می زند. به همیــن خاطر نیز به 
مسائل انسانی کمتر توجه می شود، درست به 
عکس فیلم های ایرانی. توجه سینمای ایران 
به  مســئله انسانیت کاملًا مشــهود است و با 

وجود ریتم کندتری که 
دارند، اما زیباتر به 

نظر می رسند.« 

 آهسته اما 
انسانی و زیبا

گپی با داريو دی بلاسی
  مدير بخش سينما 

موزه مردم شناسی ايتاليا
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 نشریه روزانه هشتمین 
جشنواره بین المللی فیلم مستند ایران
زیر نظر روابط عمومی مركز گسترش 

سینمای مستند تجربی

بخش جایزه شهید آوینی 
 هیأت داوران: 

محمدرضا جعفری جلوه، محمد داوودی و امیر خوراکیان
 تعداد آثار داوری شده:  22 فیلم

نامزدهای بهترین فیلم کوتاه: 
آشــنای غریب )مصطفی شــبان(، مالکیه )محمدباقر شاهین(، 

میراث مجید )مصطفی آتشمرد(، و آزادی )لعیا عباس میرزایی( 

نامزدهای بهترین فیلم نیمه بلند و بلند:
ابرها در راهنــد )محمدعلی فارســی(، اتاق جنــگ )مصطفی 
حریری(، پیروزی )حمید کوهپایی(، چه کســی ما را کشــت؟ 
)محمدحسین جعفریان(، زمان به وقت موسیو ستبون )محمود 

کریمی(، وقتی گنجشک ها جیغ می کشند )خلیل رشنوی( 

بخش مسابقه ملی 
 هیأت داوران: دکتــر احمــد ضابطی جهرمــی، محمد رضا 
مقدسیان، دکتر حبیب احمدزاده، مصطفی رزاق کریمی، سعید 

ابوطالب، رامین حیدری فاروقی و محمد شیروانی 
 تعداد آثار داوری شده:  118 فیلم 

نامزدهای بهترین کارگردانی فیلم مستند کوتاه: 
آشــنای غریب )مصطفی شــبان(، اینجا چراغی روشــن است 
 )کاظــم حســینی(، داروی کشــنده )امیــر تاجیک(، قاشــق 
)جلال ویســی(، لیر )محمدرضا حافظی(، مالکیــه )محمدباقر 

شاهین( 

نامزدهای بهترین کارگردانی فیلم مستند نیمه بلند: 
آقای بیکار )علی همــراز(، روی زیرزمین )ماهــان خمامی پور(، 
عروسک ها نمی دانند )نوا رضوانی(، فراتر از رنگ )مریم سپهری(، 

می لا دو )فاطمه طوسی( 

نامزدهای بهترین کارگردانی فیلم مستند  بلند: 
آتلان )معین کریم الدینی(، ابرها در راهند )محمدعلی فارسی(، 

بختک )محمد کارت(، جایی برای زندگی )محســن استادعلی( 
من می خوام شاه بشم )مهدی گنجی( 

نامزدهای بهترین پژوهش: 
ابرها در راهند )مهدی فارســی(، چنارســتان )هــادی آفریده( 
خرابات )آرش اسحاقی(، ســفر به آمادای )دکتر آریا شفائی پور(

ســیاه چاله )مهدی چلانی(، شــش قرن و شش ســال )مجتبی 
میرتهماسب( 

نامزدهای بهترین تصویربرداری: 
آتلان )محمــد لطفیان(، اهالی خیابان یکطرفــه )رضا تیموری( 
حیات در رگ های سرد )مهدی نورمحمدی و محمود منصوری( 

سیاهان جنوب ایران )رضا تیموری( 

نامزدهای بهترین صدابرداری: 
آتلان )طاهر پیشوایی(، جایی برای زندگی )شاهین پورداداشی( 
چنارستان )حســن شــبانکاره(، حیات در رگ های سرد )فرزاد 
جعفریان، مجید محمددوســت(، ســفر بــه آمــادای )پویان 

باشتی منفرد( 

نامزدهای بهترین تدوینگر: 
آتلان )معین کریم الدینی(، آقای بیکار )علی همراز(، جایی برای 
زندگی )بابک حیدری(، چنارستان )حمید نجفی راد( عروسک ها 

نمی دانند )نوا رضوانی( 

نامزدهای بهترین نویسنده گفتار متن: 
آقای بیــکار )علی همــراز(، اتــاق جنگ )مصطفــی حریری( 

چنارستان )هادی آفریده(، عیّار مشروطه )مسعود اعرابی( 

نامزدهای بهترین فیلم )تهیه کننده(: 
 ابرهــا در راهنــد )محمدعلــی فارســی(، جایی بــرای زندگی 
چنارســتان عبــدی(،  نســرین  اســتادعلی،   )محســن 
  )هــادی آفریــده(، حیات در رگ های ســرد )فتــح الله امیری(

 شش قرن و شش سال )مجتبی میرتهماسب( 

  مدیرمسئول: محمد مهدی طباطبایی نژاد
  سردبیر: آرش خوشخو

  دبیر تحریریه: وحید سعیدی
  مدیر هنری: محمد نباتی نژاد
  دبیر اجرایی: مرجان فاطمی

  سینمای ایران: احمد رنجبر
  بخش بین الملل: آیدا تدین
  بخش خبری: محمد صابری

    بخشعکس: حامد خورشیدی

  تحریریه: محمدصادق شایسته 
احمد  رضا حجارزاده، زهرا عباسی

 آزاده باقری،شیما انتظاری 
بنت الهدی صدر و علی اکبر دهبان

   عکس: حامد بارچیان
هدیه میر حسینی و علیرضا تقوی

   صفحه آرایی: بتسابه کرم پور
  حروف نگار:  مسعود عسگری
  ویرایش عکس:  امیر علیزاده

  ویرایش و تصحیح: مهری  فدایی مقدم

     با سپاس فراوان:
محمود کلاری، رخشان بنی اعتماد

و علیرضا قاسم خان 
 

   با  تشکر از همراهی: 
محمد حمیدي مقدم و علی اصغر لشنی

فی
عر
م
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زد 
نام

چه کسی برنده می شود
 نامزدهای  دريافت جايزه جشنواره حقيقت معرفی شدند و در اين ميان »چنارستان« ركوردار است 

 کمتر از 48 ســاعت مانده به برگزاری آئین اختتامیه و معرفی برگزیدگان نهایی هشــتمین جشنواره بین المللی 
»سینماحقیقت« نخستین خروجی جلســات داوری آثار در قالب فهرست نامزدهای بخش های مختلف منتشر شد. 
فهرستی که در آن »چنارستان« با پنج عنوان رکورددار بیشتری نامزدی در بخش های مختلف  شده است.در بخش  
مستند شهر و صنایع دستی و هنرهای سنتی،  فهرست نامزدها اعلام نشــد. بنابر اعلام روابط عمومی جشنواره دو 
جایزه ویژه دبیر جشــنواره هم در بخش های مسابقه ملی و جایزه شــهید آوینی اهدا خواهد شد. مراسم اختتامیه 
هشتمین دوره جشــنواره بین المللی سینماحقیقت، از ساعت 18 عصر یکشــنبه 1۶ آذرماه 1393 در تالار اندیشه 

حوزه هنری برگزار خواهد شد.


